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V minulosti som pracovala ako špeciálny 
pedagóg v internátnom zariadení pre po
stihnuté deti. V skupine som mala aj deti 
s nariadenou ústavnou starostlivosťou, 
teda deti „štátne". Na víkendy, sviatky 
a prázdniny chodievali do detského do
mova. V skupine detí sa javili ako najpro
blémovejšie. 
Počas tých niekoľkých rokov práce s nimi 
som zistila, že to nieje mentálny či zmyslo
vý postih, čo ich trápi a s čím sa nevedia vy
rovnať-ale je to absencia pevných citových 
väzieb, život mimo rodiny. Sú „nikoho", 
a to ich brzdí v osobnostnom vývoji. Tieto 
deti cítili zvýšenú potrebu upozorňovať na 
seba za každú cenu, túžili po stálych cito
vých väzbách a zároveň sa ich báli. Do do
mova odchádzali často s plačom a úzkos
ťou, necítili sa tam vzhľadom na svoje 
postihnutie dobre a už niekoľko dní pred 
plánovaným odchodom začali byť nepokoj
né a negativistické. Ostatným deťom závi
deli rodičov, citové zázemie, pocit bezpečia. 
Všetko to, čo v službe sa striedajúci vycho
vávatelia, často zamestnaní len na dobu 
určitú a odchádzajúci za lepšie platenou 
prácou, im poskytnúť nemohli. Videla som, 
že na našich školákoch roky ústavnej vý
chovy zanechali už nezmazateľné stopy. 
Potom som na niekoľko rokov odišla na 
materskú dovolenku a osud našich „domo-
vákov" som už sledovala len z diaľky. Mo
je predpoklady sa potvrdili, deti, ktorým ne
poskytneme možnosť vytvoriť si pevné 
dlhodobé citové väzby, nemajú obvykle na 
výber. Ak sa nedokážu primerane adapto
vať v bežnom živote, čaká ich jediné: vý
chovný či liečebný ústav. 

Dobrý deň, 

Nebyť sám je naozaj super, ešte v ten 
deň, keď ho dostanem, prečítam všetko. 
A k niektorým číslam sa opätovne vra
ciam. V poslednom čísle je otázka: Aké 
sú vaše skúsenosti s biologickou rodi
n o u dieťaťa? Neviem, odkiaľ mám začať. 
Dávidka budeme mať doma už dva roky. 
Rok som nedostala na Dávidka ani len 
rodinné prídavky, vôbec nič. A vraj ani 
nedostanem. Až po roku nám bol dočas
ne zverený. Ale nie o tom som chcela pí
sať. H o c i niekedy mám pocit, že sa mi od 
štátu nedostáva žiadnej pomoci . 
Môj Dávidko sa narodi l mame ako štvr
té dieťa. Traja jeho súrodenci sú už 
dospelí a vychoval ich otec. Dávidko sa 
narodi l rozvedenej mame, schizofrenič
ke, ktorá otca neudala. Z pôrodnice šiel 

rovno do domova. Jeho mama ma veľmi 
uráža. Na súde rozprávala, že zneuží
vam alkohol , že jej dieťa týram. Píše mi 
i urážlivé listy. Po dvoch rokoch uráža
nia, osočovania a intríg som veľmi una
vená a neviem si pomôcť. S Dávidkom 
som musela začať navštevovať poradňu, 
začal plakávať: „Nechcem ísť k mame 
Eve, ja chcem m a m u Z u z k u . " Pani dok
torka navrhla obmedziť stretnutia. Len
že Davidova mama tvrdí, že ju k lamem 
a zavádzam. Som z toho vyčerpaná, už 
ma nebaví stále niečo vyvracať. Najhor
šie je, že vidím, ako to malému škodí. 
Len mu neviem pomôcť. Stretávala sa 
s Dávidom raz za mesiac. Teraz sme na
vrhl i , aby to bolo raz za 3 mesiace. Ne
súhlasí. Aj súd sme teraz mali . Zverili 
nám ho, ani s tým nesúhlasí. Trpíme celá 
rodina, neviem, či to bude mať koniec. 
Máme ešte pol roka v pestúnskej staros
tlivosti aj malé rómske dievčatko. Má tri 
roky. Keďže na súd ešte len čakáme, tiež 
sme zatiaľ nedostali žiadne príspevky. 
Dúfam, že sa to nepotiahne tak dlho ako 
pri Dávidkovi. O Irenku mama zatiaľ ne
javí záujem, takže žiadne starosti nie sú. 
Ďakujem Bohu, lebo Dávidkova mama 

nám dáva riadne zabrať. Nepáči sa m i , 
ako sa o mne a o manželovi vyjadruje. 
Máme aj biologických synov, 22 a 18 ro
kov. Do rodiny to prináša nepokoj. Ne
viem, ako sa brániť. Na jednej strane mi 
je ľúto Dávidovej mamy, na druhej strane 
sa jej bojím. Bojím sa toho jej ubližova
nia. Zraňuje ma to a nie len mňa. 
Čo mi poradíte? 

Zuzana 
plné meno a adresa je v redakcii. 
Kedže Zuzanina skúsenosť nie je ojedinelá, 
radi by sme aj vašim odpovediam venovali 
priestor v nasledujúcom čísle. Čo by ste 
Zuzane poradili? 

# 

Dobrý deň, 

S o m síce rada, že sa riešia bezdomovci, 
nezamestnaní či dôchodcovia, ale mrzí 
ma, nie hnevá, zlostí a privádza do zúri
vosti, že deti sú niekde na konci a práve 
na nich sa šetrí. My s manželom chceme 
do pestúnskej starostlivosti dievčatko 
a máme zároveň vlastné dieťa. D o h o d l i 
sme sa, že by bolo pre všetkých najlepšie, 
keby prišlo ešte kým som doma na rodi
čovskej dovolenke s našim synom. Adap
tuje sa, môžem sa plne venovať obom, 
bez stresu. A čo sa nedozviem? Ak pobe
rám rodičovský príspevok za svoje dieťa, 
nedostanem odmenu pestúna. Budem 
teda musieť nastúpiť do práce, k svojmu 
dieťaťu pohľadať pestúnku, na dievčat
ko z domova budem mať oveľa menej ča
su a budem žiť v strese. 

Mgr. Zuzana Bezáková 
z otvoreného listu ministerke práce, sociálnych 
veci a rodiny, pani Radičovej. 
viac k tomuto problému na strane 21 

Prvé tohtoročné číslo je moc a moc fajn, 
krásna fotka na obale a úplné skvelá je 
knižka. Je naozaj veľmi pekná! 
Veľmi dobrý sa mi zdá rozhovor s dievča
ťom, čo bolo v pestúnskej starostlivosti. Je 
to veľmi dobrá reflexia pre náhradných 
rodičov, pohľad z druhej stran}', ktorý už 
nie je taký radostný - ružový. 
Výborný je aj príbeh o Dávidkovi - i keď 
neviem, prečo sa rubrika volá odborne, 
keď je to skôr osobný príbeh, resp. prob
lém, kton- NEBYŤ S A M otvára. 
Takže vďaka, teším sa na dalšie číslo. 

Marek Sulík 
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Pred niekoľkými mesiacmi sme zaznamenali vlnu obáv o ďalší osud existujúcich 
profesionálnych rodín. Rozhodli sme sa, že požiadame Ministerstvo práce so
ciálnych vecí a rodiny o vyjadrenie sa k otázkam, ktoré na nás rodiny smerovali. 
Promptná odpoveď nás však veľmi nepotešila. Preto sme po 6-tich týždňoch rov
naké otázky smerovali na Ústredie, odkiaľ nám odpovedali v podobnom duchu. 
Kvôli obmedzenej kapacite časopisu uverejňujeme len prvú z nich. Tú druhú má
me v redakcii a radi vám ju v prípade vášho záujmu sprostredkujeme. Rozhodli 
sme sa, že pred odpovede z ministerstva zaradíme článok Sašky Mercellovej, kto
rá tlmočí a objasňuje obavy viacerých profesionálnych rodín. 
Profesionálnych rodín je na Slovensku skutočne len pár. Možno zanedbateľné 
množstvo z hľadiska štatistiky, ale nenahraditeľné z hľadiska detí, ktoré v nich na
šli útočisko. Všetci iste budú súhlasiť s tým, že vzhľadom k potrebám detí je ich 
zúfalo málo. Ako však vytvoriť priestor na ich vznik a podporu? Ako v legislatíve, 
ktorá to naozaj myslí dobre a systémovo, zohľadniť podmienky a ciele, za akých 
existujúce profesionálne rodiny vznikli. Aké vlastne sú profesionálne rodiny a po
trebujeme ich vôbec? O tom všetkom je toto Nebyť sám. 

redakcia 

t é m a 

P r o f e s i o n á l n a r o d i n a - čo ďalej? 
K r o z h o d n u t i u stať sa profesionál
n y m rodičom prispelo, že s o m praco
vala v internátnom zariadení pre po
stihnuté deti ako špeciálny pedagóg. 
Táto skúsenosť z praxe ma priviedla 
k myšlienke, že p o m o c poskytnutá hoci 
len jednému dieťaťu, s tým, že mu dám 
to najdôležitejšie - citové zázemie v ro
dine, je z kvalitatívneho hľadiska 
cennejšia a zmysluplnejšia ako po
moc poskytnutá m n o h ý m deťom 
v internátnom zariadení. Pomoc po
skytnutá síce odborne a kvalifikovane, 
ale často bez patričnej efektivity. 

Spoznávanie života detí v iných det
ských domovoch urýchlilo moje rozhod
nutie dať výpoveď v zamestnaní a spolu 
s manželom i rastúcimi vlastnými deťmi 
sme sa rozhodl i prijať do rodiny dieťa 
z detského d o m o v a Také, ktoré to práve 
potrebuje. Kritériom nášho výberu bo l 
pre nás len jeho vek. Čo najnižší, čo naj
menej poznačený ústavnou výchovou. 
Vybrali sme si zdravotne postihnuté 
dievčatko, ktoré po prekonaných lekár
skych zákrokoch a po dlhodobej hospita
lizácii bolo v celkovo ťažkom stave, a to 
nielen po stránke fyzickej. Zverili nám ju 
do profesionálnej náhradnej starostlivos
ti . Bola som tomu veľmi rada, pretože 
každý, kto vychováva dieťa s viacná
sobným postihnutím, vie, ako veľmi je 
nutná t ímová spolupráca odborníkov 
z radov lekárov, psychológov a ďalších 
pomáhajúcich profesií. Detský domov 
n á m túto pomoc poskytuje, dieťa je už 
roky p o d patronátom konkrétneho psy

chológa i špeciálneho pedagóga, zamest
nancov detského domova, dieťa poznajú 
od narodenia a na vlastné oči vidia, ako 
umiestnením do rodiny každým r o k o m 
rozkvitá, ako si vytváta pevné citové väz
by k náhradným rodičom i súrodencom. 
Je pravda, že profesionálny rodič musí 
byť tak trochu nielen rodičom, ale 
i ekonómom, vychovávateľom a učite
ľ o m v jednej osobe, že to vôbec nie je 
ľahké a pracovná doba je nonstop 24 
hodín denne. N i e len z radov profesio
nálnych rodičov som neraz počula, že je 
to práca nedocenená. A v čase, kedy sa 
v desiatkach profesionálych rodín vytvo
rila aká taká rovnováha a stabilita pr i 
chádza nová legislatíva 

A prijatie nových zákonov a naria
dení namiesto toho, aby tieto skutočnos
ti zohľadnilo v prospech náhradných 
rodičov, pristúpilo k úplne opačným rie
šeniam. Profesionálne rodiny síce ne
zanikajú, má sa však zmeniť ich posla
nie a pracovná náplň. Ak som dobre 
pochopila zatiaľ len strohé a neúplné i n 
formácie zainteresovaných, profesionál
ne rodiny by sa mal i zmeniť na rodiny 
krátkodobé, resp. pohotovostné, ktoré 
riešia dočasné umiestnenie dieťaťa len na 
čas, kým sa pre ne súdnou cestou nenáj
de vhodná rodina adoptívna či pestún
s k a Myslí sa tým, že pre deti s ťažším 
zdravotným postihnutím možno nájsť 
touto cestou dosť rodín ochotných, a naj
mä schopných sa o tieto deti postarať? 
Vieme, koľko zdravých detí na Slovensku 
čaká v detských domovoch, až sa pre ne 

nájde vhodná rodina. Málokto z tých, 
kto pracuje s postihnutými deťmi a vie, 
čo všetko táto starostlivosť prináša, je 
ochotný prijať do vlastnej rodiny takéto 
dieťa Vie, koľko času zaberie návšteva 
odborných lekárov, pobyty s dieťaťom 
v nemocniciach, nutná každodenná re
habilitácia, podávanie liekov, inhalova
nie, špeciálna výuka mentálne postihnu
tého dieťaťa, koľko času zaberie snaha 
naučiť tieto deti činnostiam, ktorým sa 
zdravé deti naučia sami od seba napodo
bovaním. Celá rodina sme si prijatím 
zdravotne postihnutého dieťaťa museli 
zvyknúť na prísne dodržiavanie špeciál
nej diéty, prípravu osobitnej stravy, na 
každodenné podávanie injekcií, na m i n i 
málne raz do týždňa niekoľkohodinové 
čakanie v ambulanciách odborných leká
rov (pravidelne musíme navštevovať 
okrem častých návštev pediatra i šesť 
odborných ambulancií, a to sme už 
z niektorých ďalších ambulancií pre zlep
šenie zdravotného stavu boli z pravidel
ných kontrol vyradení!)... Musím tiež 
spomenúť, že ak s dieťaťom cestujem na 
vyšetrenia k lekárom medzimestskou do-
pravou, vzhľadom na nedostatok spojov 
musím z d o m u cestovať skoro ráno a vra
ciame sa až večer. Ak nás manžel vezie au
tom, musí si v ten deň zobrať dovolenku. 
I keď pôvodne som sa chcela viac venovať 
svojej odbornej profesii, zistila som, že 
starosdivosť o zdravotne postihnuté die
ťa ma pohltí naplno. 

Roky trvalo, kým sme si dovolili 
povedať áno prijatiu ďalšieho dieťaťa, 
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ktoré muselo byť náhle vyňaté zo svojho 
rodinného prostredia. Verili sme, že ide 
o krátkodobé riešenie a že dieťa sa opäť 
bude môcť vrátiť do pôvodnej rodiny. 
Vzhľadom na to, že išlo tiež o dieťa po
stihnuté, s ktorým bolo veľmi ťažko ko
munikovať pre jeho mentálne postihnu
tie, bol i sme v tom čase jedinou rodinou, 
ochotnou dieťa prijať. Mesiace však ubie
hali a po po l r o k u sa ukázalo, že sanácia 
pôvodnej rodiny už nie je možná. Dieťa 
malo byť vzhľadom na svoje postihnutie 
umiestnené do detského domova. M o h l o 
však zostať naďalej žiť v našej profesio
nálnej rodine. Vzhľadom na jeho vytvá
rajúce sa citové väzby na rodinu, stáli sme 
pred ťažkým rozhodnutím. Ohľadne je
ho vývinovej prognózy nevedel totiž 
v t o m čase žiadny lekár na Slovensku po
vedať nič konkrétne, len toľko, že men
tálny postih sa môže prehlbovať. N a 
priek všetkým varovaniam sme povedali 
áno a lekári i odborníci v súčasnosti žas
nú, koľko pozitívnych zmien sa s dieťa
ťom za posledný rok udialo. Naučil sa 
rozprávať, ovláda základné sebaobslužné 
činnosti, rozkvitá nám pred očami. I keď 
traumy, ktoré zažil odlúčením od svojej 
rodiny, zanechali na ňom nezmazateľné 
stopy. Dieťa sa však na nás už citovo na
viazalo tak, ako to dokážu len mentálne 
postihnuté deti. Ptedpokladali sme, že 
u nás obe deti zostanú v trvalej starostli
vosti a ja oželiem skutočnosť, že nebu
dem môcť chodiť do práce. Ak by sme si 
však zobrali deti do pestúnskej starostli
vosti, či do adopcie, a môj pracovný po
mer by bol ukončený, tiež nemám šancu 
sa pri týchto deťoch venovať ďalšiemu 
zamestnaniu. 

I keď ako profesionálni rodičia sme 
„len" zamestnancami detského domova, 
bolestne sa nás dotýka, že sa na nás 
pozerá ako na ľudí, ktorí si z výchovy 

detí urobili zárobkovú činnosť. Ak by 
to bola pravda, nebolo by pre nás prob
lémom zostaviť deťom ponukový list pre 
nové perspektívne náhradné rodiny fi
gurujúce na zoznamoch čakateľov na 
úradoch. A p o t o m už len čakať, či si de
ti niekto vyberie. Jednoducho ignoro
vať fakt, že si dieťa rokmi vytvorilo 
k náhradným rodičom pevné citové 
väzby a že náhradnú rodinu považuje 
za svoju rodinu. Však k nám prídu ďal
šie deti, ktoré pre nás detský domov vy
berie na krátkodobý pobyt. Staneme sa 
profesionálnou pohotovostnou rodi
nou. Pretože tak by to podľa najnovšie 
prijatého zákona a s ním prijatých ďal
ších nariadení malo vyzerať. Pýtam sa 
vás, je toto v najlepšom záujme dieťaťa? 
Ponúkať ho novej rodine, hoci za roky 
života v profesionálnej rodine si vytvori
lo na danú r o d i n u pevné väzby? N e m a l i 
by tieto deti právo zotrvať dlhodobo 
v rodine, na ktorú si zvykli? Nezažili už 
dosť stratou svojej biologickej rodiny 
i tým, že sa narodi l i zdravotne znevý
hodnené? Pomôžeme takýmto deťom 
a profesionálnym rodinám, ktoré sa o ne 
starajú, tým, že im budeme cez sociálne 
úrady hľadať nový domov? 

Tieto riadky nepíšem len v našom 
mene, i ďalšie profesionálne rodiny, sta
rajúce sa o postihnuté deti, sa čudujú 
nad rozhodnutím, že by mal i deti, roky 
vyrastajúce v rodine a citovo naviazané 
na náhradných rodičov, fotiť, natáčať na 
videokamery, vypĺňať im osobné listy 
a posielať ich na úrad. Áno, práve to od 
nich ako od zamestnancov detských do
movov mnohí ich nadriadení žiadajú. A r 
gumentujú tým, že ide o deti, ktoré majú 
z právneho hľadiska nariadenú ústavnú 
výchovu a až presunutím do rodiny pes
túnskej alebo adoptívnej sa dieťa dostane 
do ozajstnej rodiny. Nemyslia na to, že 
takáto rodina možno nebude schopná 
kvalitatívne na úrovni zabezpečiť ťažko 
postihnuté dieťa Snažíme sa síce byť 
proeurópski, no mám pocit, že na Slo
vensku v ľuďoch stále ešte prežíva názor, 
že osudom postihnutého dieťaťa má byť 
ústav a celoživotná inštitucionálna sta
rostlivosť. Ten, kto niekedy mal možnosť 
spoznať bližšie tieto deti, ich vďačnosť 
a pripútanosť, má však iný názor. Verím, 
že každý, kto je ochotný hlbšie sa zamys
lieť nad týmto problémom, zistí, o čo ide: 
posunutím chápania funkcie profe
sionálnej rodiny ako rodiny pohoto
vostnej uberáme m n o h ý m postih
nutým deťom právo žiť v rodine. 
Vytvorenie pohotovostných krátkodo
bých rodín je výbornou myšlienkou. 
I postihnuté deti majú však svoje práva. 

Ak im automaticky s presadzovaním 
nových z m i e n odoberieme i to málo, čo 
sa nám v m i n u l o s t i pre ne podari lo uro
biť, stojí to za zamyslenie. Možno by 
stačilo udeliť už existujúcim profesio
nálnym rodinám vzhľadom na nové na
riadenia výnimku. Možno by stálo za 
úvahu nezavrhnut' hneď myšlienku aj 
naďalej v budúcnosti vytvárať priestor 
pre vznik nových profesionálnych rodín, 
ochotných kvalifikovane sa starať o deti 
postihnuté. Argument, že v iných európ
skych krajinách žijú tieto deti v pestún
skych rodinách, v súčasnosti na Sloven
sku neobstojí. Stačí porovnať možnosti 
zdravotnej starostlivosti, možného výbe
ru kvalifikovaných psychológov a tera
peutov (s potrebnou špecializáciou i ľud
ským potenciálom), kvalitu a odbornosť 
poradenských služieb, možnosti výberu 
agentúr, ktoré by naplno slúžili náhrad
ným rodinám (česť výnimkám!)... 

Vybudovanie odbornej podpornej 
siete stojí pred nami a je výzvou do bu
dúcich rokov. Ak však dnešnú realitu bu
deme ignorovať, v budúcnosti sa nám to 
vypomstí. O niekoľko rokov nám štatis
t ika ukáže, či sme postihnuté deti nepri
pravili novými nariadeniami a vyhláška
mi o možnosť a právo vyrastať v rodine. 
Prípadne, či sa umiestnením do pestún
skych rodín s menej výhodnými pod
mienkami , bez patričného odborného 
zázemia a vzdelanostnej úrovne, nezníži 
kval i ta starostlivosti o tieto deti. Čo ke
by sa ešte pouvažovalo i nad alternatí
v o u otvárať pri detských domovoch 
rodiny krátkodobé, no súčasne dať 
m o ž n o s ť existovať profesionálnym 
rodinám, v ktorých by boli dlhodobo 
umiestnené postihnuté deti? Takých
to rodín poznám v súčasnosti viacero 
a viem, že majú záujem i naďalej takúto 
f o r m u starostlivosti realizovať. Predo
všetkým som presvedčená, že je neetické 
snažiť sa premiestniť do nových náhrad
ných rodín deti, ktoré už roky v rodine 
vyrastajú a majú k jednotlivým členom 
profesionálnej rodiny vytvorené pevné 
emočné väzby. Na jednej strane hovorí
me o potrebe pripútania a snahe vytvá
rať dlhodobé citové väzby u zverených 
detí, na druhej strane vďaka neochote 
prijať výnimku zo zákona ideme proti 
svojim tvrdeniam... A b y sa nestalo, že 
v snahe deťom pomôcť im naopak ublí
žime. Verím však, že ak sa budeme sku
točne snažiť postupovať vždy v naj
lepšom záujme dieťaťa, k ničomu 
podobnému nemôže prísť. 

PaedDr. Alexandra Mercellová, 
profesionálny rodič 
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S t a n o v i s k o M P S V R k profesionálnemu rodičovstvu 
Na Slovensku existuje sieť profesionál
nych rodín. Tie majú v dlhodobej starost
livosti deti z detských domovov, v ktorých 
sú zamestnaní. Budú musieť všetky pro
fesionálne rodiny povinne poskytovať 
službu krízového - krátkodobého umiest
nenia detí do ich rodiny (hoci nebudú 
môcť, teda nebudú mať kapacitu, starať 
sa o ďalšie deti)? 

Profesionálna rodina je v podstate 
organizačná forma detského domova 
- detský domov nahrádza rodinné pros
tredie dieťaťu dočasne. N i e je však zrej
mé, z čoho vyplývajú obavy, že do profe
sionálnych rodín budú umiestňované 
deti len na základe predbežného opatre
nia, ani odkiaľ pochádza pojem „služba 
krízového - krátkodobého umiestenia". 
Profesionálny rodič môže zabezpečovať 
starostlivosť najviac o tri deti, tak nie je 
zrejmé ani to, z čoho vyplýva obava z ne
dostatku kapacity. 

Závisí priamo od detského domova, 
ako si zorganizuje v rámci vnútornej 
štruktúry umiestňovanie detí do svojich 
organizačných zložiek. Vzhľadom na 
právnu úpravu v § 100 ods., t.j. povin
nosť detských domovov utvoriť v stano
vených termínoch podmienky tak, aby 
po 31.12.2008 bol i deti do troch rokov 
veku po prijatí do detského domova za
raďované výlučne do profesionálnych 
rodín, budú musieť profesionálne rodi
ny okrem výkonu ústavnej starostlivosti 
zabezpečovať i výkon predbežného opat
renia (resp. výchovného opatrenia), m i 
nimálne u detí do troch rokov. 

Musia i deti, ktoré dlhodobo (viac rokov) 
žijú v týchto profesionálnych rodinách, 
prejsť konaním o osvojiteľnosti? Inými 
slovami: je účelné dieťa s pevnými a sta
bilizovanými väzbami v profesionálnej 
rodine ponúkať na osvojenie? 

A k o už bolo povedané v predchádza
júcej odpovedi, profesionálna rodina je 
organizačnou f o r m o u detského domo
va, v ktorej sa vykonáva ústavná starost
livosť (a predbežné opatrenie, výchovné 
opatrenie), a nie je dôvod na to, aby 
dieťaťu z detského d o m o v a nebolo 
sprostredkované osvojenie alebo pes
túnska starostlivosť. Navyše, spôsob 
výkonu ústavnej starostlivosti sústavne 
sleduje súd a najmenej dvakrát do r o k a 

hodnotí jej účinnosť. Ak súd nar iadi l 
ústavnú starostlivosť z dôvodov, ktoré 
sú na strane rodičov, a určil im lehotu 
na úpravu ich rodinných a sociálnych 
pomerov a rodičia túto úpravu svojich 
pomerov v určenej lehote nezabezpečia, 
súd môž e začať aj bez návrhu kona
nie o osvojiteľnosti (alebo o zverení 
dieťaťa do náhradnej osobnej starostli
vosti alebo do pestúnskej starostlivosti). 
Princíp prednosti náhradnej osobnej 
starostlivosti a pestúnskej starostlivosti 
pred ústavnou starostlivosťou je zakot
vený už v Zákone o rodine, Zákon o so
ciálnoprávnej ochrane detí a o sociálnej 
kuratele na túto úpravu nadväzuje. Je 
tiež treba uviesť, že pestúnska starostli
vosť, náhradná osobná starostlivosť sú 
právnym vzťahom m e d z i maloletým 
dieťaťom a i n o u osobou, ktorý má 
rodinnoprávny alebo súkromnoprávny 
charakter; p r i osvojení ide o založenie 
umelého rodičovského vzťahu, v dô
s ledku ktorého dieťa nadobúda voči 
osvojitelovi také postavenie, ako keby 
bolo jeho vlastným dieťaťom - mení 
dieťaťu osobný stav. Na rozdie l od 
uvedeného, v prípade detského d o m o 
va, v k t o r o m je dieťa umiestené, vzniká 
právny vzťah m e d z i dieťaťom a det
ským domovov (nie profesionálnym ro
dičom). Profesionálna rodina nie je ďal
šou formou náhradnej starostlivosti, je 
to spôsob zabezpečenia individuálnej 
starostlivosti o dieťa s nariadenou ú-
stavnou starostlivosťou, a nech je ústav
ná starostlivosť akokoľvek dobre zabez
pečená, nie je možné ju uprednostniť 
pred náhradnou r o d i n n o u starostlivos
ťou. Je treba priznať, že veľkým problé
m o m predchádzajúcej právnej úpravy 
bolo práve to, že nie dôsledne ukladala 
povinnosť sprostredkovať alebo organi
zovať náhradnú rodinnú starostlivosť 
každému dieťaťu, čím sa stalo, že deti 
ostávali v detských domovoch dlhú do
b u , až sa doslova stalo prirodzeným, že 
niektorí profesionálni rodičia si osvojili 
role náhradných rodičov a prestali sa 
správať ako profesionálni zamestnanci 
detských domovov. Do profesionality 
zamestnanca Ded (profesionálneho ro
diča, vychovávateľa) je treba v tomto prí
pade zaradiť aj schopnosť prekonať se-
paračnú etapu. Bolo by teda účelné, ak 

by sme dali prednosť „pevným a stabili
zovaným vazbám v profesionálnej rodi
ne", ktoré sú však časovo ohraničené p l 
noletosťou dieťaťa (max. 25 rokov veku) 
napr. pred osvojením, t. j. pred vzťahom 
rodič a dieťa, pred príbuzenskými vzťah
mi s ostatnými príbuznými osvojiteľa so 
všetkými právnymi následkami bez l i m i 
tovania plnoletosťou a pod.? {Poznámka: 
v konaniach o náhradnej starostlivosti 
súd, ak je to vhodné, zisťuje názor malo
letého a na jeho názor prihliadne. Pred 
sprostredkovaním náhradnej rodinnej 
starostlivosti musí prebehnúť tzv. prípra
va dieťaťa, zodpovedajúca veku a rozu
movým schopnostiam dieťaťa, pričom, 
ak prichádza do úvahy osvojenie, vyža
duje sa súhlas dieťaťa s osvojením.) 

Uvažuje sa o novele, spresnení nového 
zákona o SPO? Existujú metodické 
usmernenia či výklady zákona? Sú prí
stupné aj verejnosti? 

V súčasnosti sa nepripravuje vládna 
novela zákona, výklad zákona vzhľa
d o m na pôsobnosť M P S V R SR nie je 
možný, nemáme tiež informácie o prí
prave komentovaného znenia. Výkon 
bezprostredne riadi a usmerňuje napr. 
prostredníctvom interných noriem 
Ústredie práce, sociálnych vecí a rodi
ny. V tejto súvislosti prichádza do úvahy 
interná norma, upravujúca sprostred
kovanie N R S , a pripravovaná Koncepcia 
ústavnej starostlivosti. 

M P S V R 
február 2006 

Odpovede Ústredia máme v redakcii . 
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s R u t h Erdé lyovou 
iniciátorkou uzákonenia profesionálneho rodičovstva 

Det i z d o m o v o v majú t endenc iu 
nezakladať s i r o d i n u , ale detský d o m o v 

Ruth Erdélyová 

Boli ste iniciátorkou vzniku inštitútu pro
fesionálnych rodičov. Ako a kedy vznikol 
takýto nápad? 
Po revolúcii hľadali na Ministerstve školstva 
niekoho, kto by sa venoval náhradke. Vede
nie FICE (Medzinárodná asociácia detských 
domovov) odporučilo moje meno, a tak mi 
túto prácu ponúkli. Šla som na konkurz. 
Tak som sa dostala na ministerstvo a začala 
sa venovať náhradke koncepčne. 
Bolo to v čase, keď sa mal pripraviť Zákon 
o školských zariadeniach, medzi ktoré pat
rili i detské domovy? 

Áno, ešte v 90. roku som začala s prípravou 
návrhu Zákona o školských zariadeniach, 
kde patrili aj všetky zariadenia pre náhrad
nú výchovu. Brala som to ako šancu posu
núť veci dopredu. Problémy som poznala 
dôverne. Jedným z najvážnejších bolo zly
hávanie odchovancov v bežnom živote -
v pracovnom zaradení, v rodinnom živote. 
Príčinou bolo umelé prostredie detského 
domova s úplnou absenciou situácií, v kto
rých by deti zažili všedný život a natréno
vali si zručnosti preň potrebné. Nezvládali 
úplne základné veci a ich deti končili opäť 
v detskom domove... 
Domovy boli a sú plné detí, ktoré nemajú 
šancu zažiť dobrú rodinu. A n i na pre
chodnú dobu. Najmä rómske deti, men
tálne postihnuté deti zo špeciálnych škôl 
internátnych, deti, ktoré do domova pri
chádzali staršie. Hľadala som spôsob, ako 
deťom otvoriť cestu do rodín. Bolo mi 
jasné, že vzhľadom na ekonomickú situá
ciu na Slovensku nie je šanca na dobro-

Liečebná pedagogička so 16-ročnou praxou v rôznych zariadeniach pre náhradnú výchovu, 
v diagnostickom centre pre deti, s 8-ročným pôsobením na Ministerstve školstva, kam išla 
s cieľom zmeniť legislatívny prístup k riešeniu náhradnej výchovy, pretože videla, že pre opus
tené deti je jediným akceptovateľným riešením rodina. Pred 14 rokmi hovorila o potrebe ce
loživotného vzdelávania náhradných rodičov, založenom na osobnej skúsenosti, a zo zahra
ničia priniesla ucelený projekt jeho realizácie. V rovnakej dobe hovorila o transformácii 
detských domovov na servisné strediská pre náhradné rodiny a o potrebe supervízie. Keď sa 
pre ňu na školstve „zavreli dvere", prešla na Radu vlády pre prevenciu kriminality. V súčas
nosti spolupracuje s nadáciou Socia. Vychovala tri deti a teší sa z roly babičky. 
Aj vám sa zdá akoby svojimi víziami predbiehala dobu? 

voľnícke pestúnstvo, aké je bežné v nie
ktorých západných krajinách. Máloktorá 
žena si môže dovoliť zostať doma a starať 
sa o deti ako pestúnka. Zamestnanosť 
oboch rodičov je nutnosť. Tak som hľa
dala formu, ktorá by zapadla do nášho 
spôsobu života. Videla som určitý poten
ciál na vidieku, kde si ľudia vystavali veľ
ké rodinné domy. A taktiež tam začínal 
problém s nezamestnanosťou. Mladí odi
šli do miest a rodičia ešte v aktívnom ve
ku ostávali sami vo veľkých domoch. 
Mysleli ste regióny ako Orava a Liptov? 
Áno, uvažovala som, že ak by sme vytvori
li nejakú profesionálnu formu starostli
vosti o opustené deti v prostredí rodiny, 
tak by to mohlo fungovať v prospech všet
kých. Ľudia, ktorí majú vhodné bývanie 
a nemajú prácu, by mohl i takto získať za
mestnanie a zároveň urobiť niečo nena
hraditeľné pre deti. Som presvedčená, že 
pre mnohé ženy by to bolo dobré riešenie 
a silná motivácia. Väčšina žien má v sebe 
zakódovanú starostlivosť o deti, je to nie
čo prirodzené. No nebolo ľahké to dostať 
do zákona. 

Aké boli na túto novú formu starostlivosti 
ohlasy? 
Vo fáze medzirezortného pripomienkova
nia návrhu vyvolala neskutočný odpor. Ná
vrh šiel do legislatívnej rady s tzv. rozporom 
a samozrejme sa nedostal ďalej. Najmä M i 
nisterstvo práce malo nekonečné výhrady. 
Nasledovali dva roky diskusií a presvied
čania. Presvedčiť všetkých o efektívnosti 
takéhoto riešenia vôbec nebolo ľahké. 
Čo boli hlavné námietky? 
Okrem ekonomickej stránky (ťažko vyčísli
telná efektívnosť) bola problémom pseu-
doochrana dieťaťa - predstava, že dieťa tre
ba chrániť pred vzťahmi, a to aj dobrými, 
ak by sa mali a mohli v budúcnosti preru
šiť. Argumentovalo sa tým, že deti už zažili 
dosť zranení a citovo sterilné prostredie je 
vhodnejšie než akákoľvek ďalšia strata, 

s ktorou by mohla byť spojená trauma Ta
kéto myslenie je absurdné a chýba mu od
bornosť. Citovo sterilné prostredie produ
kuje patologických ľudí. Potvrdili to 
mnohé výskumy. 
Dieťa potrebuje podnety a vzťahy aj za cenu 
prípadných zranení. Veď i vďaka takýmto 
zraneniam sa učí. Prekonáva ich, vyrovnáva 
sa s nimi, má skúsenosť, že to zvládlo. Skú
senosti limitované len detským domovom 
a školou končia zlyhaním - osobnou tragé
diou u väčšiny domovákov. Detský domov 
neposkytuje potrebné modely správania, 
absentujú v ňom vzory riešenia bežných ži
votných situácií, deti majú vážny nedosta
tok životných zručností. Deti z domovov 
majú tendenciu zakladať si rodinu na 
spôsob detského domova, lebo nemajú ani 
potuchy, ako má rodina fungovať. Myslia si, 
že to nejako pôjde samo, tak ako v domove. 
Že niekto sa o nich a ich deti postará, odnie
kiaľ sa objaví plná špajza, peniaze. Nemajú 
potuchy, ako zabezpečiť potreby rodiny, ako 
zarobiť peniažky, ako s nimi gazdovať, ako 
to celé zorganizovať. Ako riešiť partnerské 
konflikty. Ako sa starať o veci. 
Nechápu, že je to len a len na nich. Predsa 
vždy bol niekto iný za všetko zodpovedný. 
Poznám prípady i tretej generácie odcho
vancov detských domovov, ktorí zlyhali ako 
rodičia - aj ich deti vyrastajú v detskom do
move. Nejako to treba zastaviť. Mojou ví
ziou bolo využiť skrytý potenciál, ktorý na 
Slovensku je, a dostať čo najviac detí do ro
dín, aj keď len na prechodnú dobu. 
Ako dlho trvalo vyjasňovanie a presadzova
nie návrhu zákona? 

Po dvoch rokoch sa to nakoniec podarilo 
presadiť do programu parlamentu ako po
slanecký návrh. A zase bolo treba chodiť 
po výboroch a donekonečna presviedčať, 
na presných výpočtoch dokazovať, že ná
vrh len vyzerá neekonomicky, koľko detí 
reálne pripadá na 1 zamestnanca (vtedy 
cca od 1,3 do 1,7), aké sú priemerné nákla-
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dy na 1 dieťa a podobne. Už v prípade, že 
by na jedného profesionálneho rodiča na 
celý úväzok pripadali dve deti, bola zjavná 
ekonomická úspora, ďalšie úspory pred
stavovala prevádzka a údržba budov atď. 
Nakoniec to parlamentom prešlo. 
Nakoniec sa teda profesionálni rodičia ako 
zamestnanci detských domovov v zákone 
0 školských zariadeniach z roku 1993 obja
vili. Ako prebiehalo jeho zavádzanie do 
praxe? 
Potom nastal problém v praxi, kde vziať fi
nancie navyše. Ono je to ako každá iná in
vestícia. Najprv treba niečo vložiť a až po 
nejakej dobe sa náklady začnú vracať. 
V detských domovoch sa to dá regulovať 
a sledovať len veľmi ťažko. A niektoré 
hodnoty spadajú do kategórie nevyčísliteľ
ných. Zároveň bol vývoj v sociálnej sfére ta
ký, že začal narastať počet umiestňova
ných detí. Domovy boli neustále naplnené 
a ešte, akoby navyše, bolo treba investovať 
do profesionálnych rodín. Vnímalo sa to 
takmer ako plytvanie. A ani personál det
ských domov, až na zopár výnimiek, tým 
nebol nadšený. Vnímali to ako ohrozenie 
svojich pracovných miest. A zvyčajne pri
chádzali o „dobré" deti. 
Hoci ich nebolo veľa, profesionálne rodiny 
predsa len vznikať začali. 
Je to tak a ja sa z toho veľmi teším. Aj keď 
by dieťa v rodine strávilo len pár mesiacov, 

1 tak to stojí za to. To, čo zažilo, to že mo
hlo vidieť ako fungujú normálne vzťahy 
v rodine, deľbu práce, ako sa riešia problé
my, ako treba držať spolu a ako to v živote 
chodí, tak to je pre jeho život úžasný vklad. 
Som presvedčená, že je to ďaleko viac ako 
pár desiatok tisíc na účte. 
Vy ste mali dosah na realizáciu, zavádzanie 
zákona do praxe? 
Zákon sa prijal v čase, keď sa detské do
movy stali akýmsi politickým korzom. 
Pred voľbami sa chodilo do domovov, no
sili sa darčeky, úsmevy, objatia a médiá pri 
tom asistovali. Deti sú vďačná téma. To, že 
sa domovy presunuli pod ministerstvo 
práce, bol skôr výsledok snahy získať zau
jímavý politický artikel než dôsledok pro
fesionálnych dôvodov. Neviem o žiadnom 
pozitíve tohto riešenia. Z hľadiska detí je 

úplne jedno, kto je na vrchole pyramídy. 
Pre deti je dôležité, či tam hore rozumejú 
ich potrebám a či je tam záujem reagovať 
na ne. Detské domovy prešli pod minister
stvo, ktoré bolo dovtedy principiálne proti 
zriaďovaniu profesionálnych rodín, a na 
to, čo sa udialo odvtedy, som už nemala 
žiaden vplyv. 

Takže to, že domovy patria pod Minister
stvo práce a sociálnych vecí, nieje až taký 
starý fakt... 
Historicky táto agenda patrila vždy Minis
terstvu školsrva. Zmenu presadila vtedajšia 
ministerka pani Keltošová. V podstate je 
jedno, kam táto agenda patrí, pokiaľ prí
slušný rezort zabezpečí fungovanie v naj
vyššom záujme dieťaťa A zďaleka nejde len 
0 materiálne potreby. Medzi potreby dieťa
ťa patrí spústa vecí, ktoré v obchode nekú
piš. Celá oblasť vzťahov a citovej saturácie, 
potreba bezpečia, súkromia, stability a per
spektívy. Deti, ktoré prišli do domova, boli 
dlhodobo zanedbávané alebo týrané, alebo 
všetko dokopy. Majú veľa problémov a po
trebujú pomoc. Nestačí ich len niekde uby
tovať a nakŕmiť. A n i zďaleka. To sa rýchlo 
zmení na vyhodenú investíciu. Príliš často 
toto dieťa, napriek tomu, že štát do neho 
ročne investuje 120 000, končí na podpore 
alebo na ulici ako bezdomovec, alebo 
v horšom prípade vo väzbe. Mladý človek 
zlyhá, hoci sme ho vzorovo kŕmili, šatili, 
nútili chodiť do školy a vodili na zaujímavé 
podujatia. Nedali sme mu však stabilný 
osobný vzťah, ignorovali jeho skutočné 
osobné potreby, jeho individualitu, a tým 
sme anulovali všetko, čo sme doňho vložili. 
Vráťme sa k zavádzaniu zákonných opatre
ní do praxe... 
Ujal sa toho Návrat. Hľadal medzi riadi
teľmi detských domovov ľudí ochotných 
do toho ísť. Presviedčali, vysvetľovali. Našli 
rodiny, ktoré mali záujem o profesionálne 
rodičovstvo a vyškolili ich. 
Mojím zámerom bol postupne detské do
movy rozpustiť do sietí profesionálnych 
rodín a zmeniť ich na diagnostické, servis
né a supervízne centrum pre profesionál
ne rodiny. Zabezpečovali by materiálny 
servis, ale zároveň by robili i výchovné po
radenstvo a dohľad, aby sa predišlo prípa
dom zanedbávania či zneužívania. Roz
hodne podpora a dohľad sú nevyhnutné. 
1 keď by tí ľudia prešli rovnakou batériou 
testov ako adoptívni rodičia a dôkladnou 
cielenou prípravou, nie je záruka, že nezly
hajú. Zlyhávajú aj adoptívne rodiny. 
Servisné centrum pre náhradné rodiny? Čo 
by bolo jeho úlohou? 

Servisné centrum nemalo byť rodičmi vní
mané ako kontrolný orgán, ale ako pod
porujúce, doslova servisné stredisko, naj
mä po pedagogickej a psychologickej 
stránke. Poskytovalo by potrebné služby 
a vytvorilo niečo ako komunitu náhrad
ných rodín. M a l i byť tiež kontaktným 
miestom s biologickou rodinou, poskyto

vať alebo sprostredkovávať vzdelávanie pre 
rodičov a nakoniec, kedže cieľom by mal 
byť návrat dieťaťa do rodiny, mali by zo
hrávať dôležitú úlohu aj v tomto procese. 
M a l i by mať sieť špecializovaných spolu
pracovníkov: logopéda, špeciálneho či lie
čebného pedagóga, psychológa, psychiat
ra, ktorí by rodičom pomáhali a zároveň 
poskytovali centru spätnú väzbu o kvalite 
výchovy v konkrétnych rodinách, aby sa 
kvalita neposudzovala podľa toho, že nie
kto pristihne dieťa v zašpinených teplá-
koch alebo v neupratanej kuchyni. 
Žiaľ, toto všetko zostalo len víziou. 
Nuž, ujali sa toho úplne iní ľudia, ich po
rozumenie náhradnej starostlivosti je úpl
ne iné. 

Pokiaľ viem, len máloktoré domovy robia 
vôbec nejaký servis rodinám. Zostala len tá 
kontrolná funkcia, a to prirodzene vyvolá
va množstvo napätí a problémov. Domovy 
dajú rodinám potrebné financie, ale preto
že majú svoju vlastnú agendu okolo detí 
v domove, tak nemajú priestor na to, aby 
robili nejaké podporné služby profesionál
nym rodičom a aby s nimi rozvíjali vzťahy. 
Je to veľká škoda. Bez podporných služieb 
a dobrých vzťahov sa rýchlo vyčerpá entu
ziazmus v náhradných rodinách a zvyšuje 
sa riziko ich zlyhania. 

Čo otázka dovolenky? 
Rodičia sú zamestnancami a majú nárok 
na dovolenku. Predpokladali sme, že v ča
se ich dovolenky by prebral starostlivosť 
o deti domov. Tak aby manželský pár mo
hol byť pár dní bez detí, aby vedel zdravo 
fungovať. Aby profesionálne rodičovstvo 
nebolo priveľkou záťažou, ktorá naruší 
alebo rozbije vzťahy medzi manželmi. To 
si však, samozrejme, žiada veľmi citlivý 
a múdry menežment. Nemyslí sa na to, že 
tí ľudia potrebujú podporu, poradenstvo. 
Zákonite majú s deťmi problémy. Každé 
dieťa, ktoré sa z akéhokoľvek dôvodu ocit
lo v detskom domove, zažilo niečo, čo ho 
poznačilo na celý život. Je to fakt a treba 
z neho vychádzať. 
Existujú nejaké výskumy, ktoré by to po
tvrdili? 
Aj na Slovensku sa robili porovnávacie vý
skumy medzi populáciou detí z domovov 
a populáciou detí z bežných rodín. Porov
nával sa výskyt porúch správania, emocio
nálne poruchy, poruchy sociálneho a psy
chického vývinu. Výsledky boli alarmujúce. 
Takmer každé dieťa z domova má nejaký 
vážny problém. A náhradní rodičia sú ľu
dia, ktorí zväčša nemajú pedagogické vzde
lanie a potrebovali by múdre vedenie, ktoré 
by im pomohlo problémy dieťaťa riešiť. 
Je kontrola v rodinách potrebná? 
Profesionálny rodič musí byť otvorený aj 
kontrole. Je zamestnancom a musí byť pri
pravený „vydať počet" . Treba však mať jas
né pravidlá hry. Musí sa nájsť spôsob, kto
rý je pre danú rodinu prijateľný, i pre 
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všetky deti v rodine. Posudzovať kvalitu 
starostlivosti by mali odborníci. Je samo
zrejmé, že ak som ako riaditeľ domova die
ťa zveril do rodiny, nesiem za to i zodpo
vednosť a musím mať možnosť si overiť, že 
to dobre funguje. 

M o h l o by sa to realizovať i tak, že by do
mov poskytoval rodine službu a raz za čas 
by jedno popoludnie pre deti pripravil ne
jakú aktivitu, výlet či krúžok. Tam by sa 
veľmi dobre mohlo odsledovať či dieťa 
v rodine prospieva alebo nie. Prepadovky 
nie sú vhodná forma - ani pre deti a ani 
pre dospelých. 

Veľa z toho, čo spomínate, sa však bežne 
nedeje. Nikto z tých, čo prebrali projekt na 
Ministerstve práce, s vami o tom nekomu
nikoval? 

Ľudia, ktorí tam prevzali detské domovy, 
nepovažovali za potrebné so m n o u o tom 
komunikovať, či prizvať ma do diskusie. 
Takže tá pôvodná filozofia sa vytratila. Vy
brali sa svojou vlastnou cestou. Prevzali sí
ce myšlienku, ale cestu zvolili svoju. Keďže 
im chýbali skúsenosti z praxe, tak mnohé 
veci zostali nedomyslené. Prebrali základ
nú myšlienku, ale nespracovali ju do systé
mu. Forma beží, ale niekto platí za to, že to 
nebolo domyslené. Mám obavy, že sú to 
práve profesionálne rodiny a zverené deti. 
Trochu mi to pripomína realizáciu záko
na o sociálno-právnej ochrane niektorými 
úradníčkami či riaditeľkami. 
Hej, niečo sa spustí, ale nie je dostatočne 
zabezpečené, aby niekto skúmal, či kroky 
sú v súlade s najvyšším záujmom konkrét
neho dieťaťa, tak ako to deklaruje Charta 
práv dieťaťa. Neexistuje mechanizmus 
kontroly, či to bolo v záujme dieťaťa. Bez 
citlivosti a skutočného rešpektovania práv 
a potrieb dieťaťa sa však žiadne zmeny 
účinne a účelne realizovať nedajú. Dobrý 
zákon by mal vychytať všetky úskalia. M a l 
by byť postavený tak, aby vopred premyslel, 
aké to bude mať dôsledky v praxi. Preto by 
vykonávací predpis mal ísť von spoločne so 
zákonom. Aby upresnil detaily a metodic
ky určil, ako postupovať, čomu sa vyhýbať. 
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To sa, žiaľ, nepodarilo zrealizovať. 
Ľuďom, ktorí robia zákony a uvádzajú ich 
do praxe, chýba dôkladné vyškolenie a me
todická opora. Často sú odkázaní len na 
svoj úsudok a ten môže byť (a veru aj býva) 
dosť mimo. Chýbajú im skúsenosti, aby si 
vedeli predstaviť, čo sa bude diať v rôznych 
konkrétnych situáciách a prípadoch kon-
krérnych detí. Škody napáchané na deťoch 
sa len veľmi ťažko naprávajú. Často sú ne
zvratné. Príliš často sa zabúda, že dieťa je 
jedinečná živá bytosť, ktorú si nemožno 
posúvať ako úradný spis. 
Máte na mysli úradníkov? 
Áno, úradníkov a riaditeľov detských do
movov. Napríklad, v súčasnosti dostali úra
dy pokyn, že majú deti nahlásiť do centrál
neho registra pre adopciu. Tak ich teraz 
hromadne navštevujú a nahlasujú, bez 
skúmania, čo je pre dieťa potrebné a vhod
né, čo je jeho prioritný záujem, v akom je 
stave. Nikto nič neposudzuje, len sa for
málne rešpektuje litera zákona. Musíme to 
urobiť? Tak poďme na to! A aké škody ta
kéto konanie môže narobiť, to už nik ne-
vyčísli. Koľko detí stratí pocit istoty alebo 
začne zneužívať situáciu na vydieranie ľu
dí, ktorí ho vychovávajú, koľko narušených 
vzťahov to zanechá a koľko porúch správa
nia vyvolá, koľko práce profesionálnych ro
dín to zmarí, to nikto nevyčísli. 
A čo detské domovy? 
S detskými domovmi je nutné pracovať. 
Treba ich nútiť k pokroku. Vždy, od za
čiatku tam bol pocit, že profesionálni ro
dičia im berú prácu. Pocit ohrozenia. Ale
bo závisti, že za dve deti berú celý plat -
akosi týmto ľuďom uniká, že profesionál
ni rodičia pracujú 24 hodín a 7 dní v týž
dni a 365 dní v roku. Personál domovov 
musí porozumieť tomu, že je tam na to, 
aby týmto rodinám poskytoval odborný 
servis, všestrannú pomoc a podporoval ich. 
Aby sledoval prospech detí a nie svoj. 
A neohrozuje to personál? 
Neviem o prípade, že by niekde znížili ka
pacitu kvôli pár profesionálnym rodinám. 
Na to sa systém príliš pomaly rozvíja. A de
tí stále pribúda. 

Verím, že ak by bol systém funkčný, ak by 
sa rodiny hľadali i cez úrady práce, našlo by 
sa dosť vhodných rodín a domovy by bolo 
možné rozpustiť do rodín a personál pře
školit' na poskytovanie servisných služieb. 
Nová legislatíva otvára možnosť, aby sa so
ciálno-právnej ochrane venovali i neštátne 
akreditované subjekty. Viem si predstaviť, 
že by mohli fungovať aj ako akýsi kyvadlo
ví supervízori v službách DeD, navštevova
li by rodiny vo svojom regióne a poskyto
vali by supervízne služby. 
Vy ste pri tvorbe koncepcie zákona rozmýš
ľali aj o deťoch, ktoré by v profesionálnej 
rodine boli len na krátky čas? 

Pôvodná myšlienka bola vytvoriť sieť pro
fesionálnych rodín ako miesto prechod
nej starostlivosti o deti, ktoré nemajú šan
cu sa dostať do rodiny natrvalo, pre deti 
z dysfunkčných rodín, ktoré sa prípadne 
vrátia k rodičom po sanácii rodiny, pre de
t i , o ktoré sa treba postarať počas dlho
dobého liečenia matky, výkonu trestu 
a podobne. 
A čo deti so špeciálnymi potrebami, počítali 
ste s nimi nejako? 
Áno, chcela som, aby sa vytvorila aj sieť špe
cializovaných profesionálnych rodín, ktoré 
by boli odborne kompetentné starať sa 
o deti s poruchami správania, mentálnymi 
či psychickými problémami alebo i zdra
votným postihom a tiež o deti, ktoré inak 
končili na psychiatrii alebo v prevýchov-
nom zariadení. Profesionálny rodič by mu
sel byť fundovaný odborník - psychológ, 
liečebný či špeciálny pedagóg. Vo svete sú 
rodiny, ktoré poskytujú takúto vyslovene 
odbornú starostlivosť pre deti, ktoré by i-
nak skončili v rôznych ústavoch. Myslím 
si, že by sa aj na Slovensku našlo zopár ta
kých rodín, ktoré by mali záujem pracovať 
s deťmi so špeciálnymi potrebami v pros
tredí svojej vlastnej rodiny. 
Nuž, takýto krok sa už nekonal, hoci tá 
potreba tu je. Reedukačné zariadenia sú 
plné detí a je tam priveľa detí z detských 
domovov (aj detské domovy výchovne zly
hávajú). Je to neuveriteľne zložitá zmes 
detí. A časť z nich by tam rozhodne nema
la byť. Ak by sa im vytvorili podmienky, 
mohli by v živote normálne fungovať. 
Keď o tom rozprávam, uvedomujem si, 
ako mi je ešte stále ľúto, že som tie veci ne
mohla dotiahnuť. 

Čo príprava a vzdelávanie profesionálnych 
rodičov? 
Chcela som pre rodičov iniciovať vznik 
vzdelávacieho a výcvikového centra, kde by 
prešli nielen prípravou, ale kde by i v pravi
delných časových intervaloch mali mož
nosť ďalšieho vzdelávania a odborného po
radenstva. Pod odborným vedením by sa 
naučili riešiť výchovné problémy v rodine 
a možno trochu i svoje osobné problémy. 
Začala som v tej veci spoluprácu s americ
kou organizáciou Home Builders. No ne
podarilo sa mi to dotiahnuť. 
Malo zavedenie profesionálneho rodičovstva 
v takejto nedotiahnutej forme zmysel? 

Zmyslel to má. I keď by to bolo len o jedi
nom dieťati. A ak 150 detí zažilo a zažíva 
harmonickú rodinu, pokoj a istotu v nej, je 
to pre nich nenahraditeľná skúsenosť. Je 
to možno 90, 100, či 120, len život ukáže, 
koľko zachránených detí a ich detí... 
a ich detí... 

Za rozhovor ďakuje Jana Michalová 
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K t o j e t o „ p r o f e s i o n á l n a m a t k a " ? 
Profesionálna náhradná výchova v rodine funguje už viac ako desať rokov. Vyvoláva 
veľa legislatívnych i praktických otázok, vykazujú sa štatistiky. Vieme pomerne pres
ne odpovedať na otázku: Co je to profesionálna rodina?, ale nestretli sme sa zatiaľ 
nikde s tým, že by sa niekto pokúšal odpovedať na otázky: Kto je to „profesionálny 
otec"? alebo Kto je to „profesionálna mama "? Na tú poslednú otázku som sa na pod
net vedúceho diplomovej práce PhDr. Albína Skovieru a vďaka trom úžasným „pro
fesionálnym mamám" pokúsila nájsť odpoveď. 

Výskumnú vzorku nášho kvalitatívneho 
výskumu tvorili tri profesionálne matky. 
Uskutočnili sme s nimi individuálne roz
hovory. Označili sme ich písmenami A, B, 
C. Ako základný výskumný nástroj sme 
použili pološtruktúrovaný rozhovor. 

Pár faktov o profesionálnych 
mamách, s ktorými som sa rozprávala: 
^ Vekové rozpätie profesionálnych ma

tiek je od 35 do 40 rokov. Všetky tri sú 
vydaté a ich manželia sú zamestnaní, 
nie však ako profesionálni otcovia 

^ Z hľadiska dosiahnutého vzdelania 
má jedna vysokoškolské pedagogické 
vzdelanie, druhá stredoškolské s ma
turitou a tretia má S O U s maturitou. 
Posledné dve absolvovali doplnkové 
pedagogické vzdelanie. 

eä3 Vekový priemer detí umiestnených 
v ich rodinách je 9,28 (od 5 do 13 ro
kov). Väčšinu detí v týchto profesionál
nych rodinách tvoria dievčatá, 5 zo 7 de
tí. Zaujímavý je aj etnický pôvod detí -
5 je rómskych, 2 biele. 

^ V dvoch rodinách sú do profesionálnej 
výchovy zverené dve deti, v jednej tri. 
Všetky tri matky majú aj biologické de
ti, dve z nich po dve deti a tretia tri bio
logické deti. Tento výsledok potvrdzuje, 
že profesionálni rodičia sa pre svoje 
povolanie nerozhodujú preto, aby si 
naplnili vlastné rodičovské potreby, 
resp. tento motív nie je rozhodujúci. 

^ Čo sa týka dĺžky pobytu detí v PNVR, 
tak mama A je 6 rokov profesionálnou 
matkou, mama B 5 rokov a mama C 3 
roky. 

Niekoľko zistení o pôvodných 
rodinách profesionálnych mám 
A, B i C pochádzajú z úplných rodín, vy
rastali s obidvoma rodičmi v dobrom ro
dinnom zázemí, láske a harmónii. 
Všetky tri profesionálne matky sa narodili 
ako prvorodené. Dve z troch majú súro
denca, mladšieho brata, tretia matka je je
dináčik, ale celé detstvo vyrastala s mladší
mi súrodencami svojho otca, ktorí jej boli 
ako vlastní súrodenci. 
Psychologicky ide vo všetkých troch prípa
doch o súrodeneckú konšteláciu: staršia 
sestra „opatrovateľka" a mladší brat. Súro

denci sa doposiaľ stretávajú, v pôvodných 
rodinách vládne otvorenosť a všetky tri žijú 
praktickým kresťanstvom. (Zodpovedá to 
poznatkom iných autorov - Říčan R, Klimeš 
J. Uvádzajú to ako významný a častý feno
mén spojený s náhradným rodičovstvom.) 
Osobitne významné miesto zaujímali v det
stve profesionálnych matiek ich starí rodi
čia Z ich výpovedí vyplýva, že so starými ro
dičmi strávili značnú časť svojho detstva 
a niekoľko rokov s nimi tvorili aj spoločnú 
domácnosť. Starí rodičia boli tak trocha 
náhradnými rodičmi a naše tri matky si za
žili ako pozitívny fakt, že dobrým „vychová
vateľom" nemusí byť iba biologický rodič. 
Zaujímali nás otázky sociálnej aktivity, 
resp. pasivity našich matiek. Najčastejšie 
spomínanými sociálnymi skupinami, kto
rých členmi sa profesionálne matky cítili 
byť, bola rodina (úzka aj širšia) a spolužiaci 
v škole. Všetky boli v tomto smere aktívne. 
O čom snívali profesionálne matky, keď 
boli malé, a čím sa chceli stať? Od všetkých 
troch matiek sme dostali odpoveď, že ne
mali presnú predstavu o tom, čím by sa 
v živote chceli stať, spomenuli len oblasti 
svojho vtedajšieho záujmu, ale nič kon
krétne neprevyšovalo. 

Motivácia pre profesionálne 
rodičovstvo 
Jedným zo základných cieľov výskumu 
bolo získať odpovede na otázku motivá
cie pre profesionálne rodičovstvo. Získa
né vyjadrenia matiek sme pre prehľad
nosť roztriedili do kategórií a zoradili 
sme ich od najčastejšej motivácie zostup
ne. Zaujímali nás druhy motívov a okol
nosti, vplývajúce na voľbu profesionálne
ho rodičovstva. Najčastejšie sa objavujú 
prosociálne motívy ako láska k deťom, 
túžba poskytnúť im domov, pomoc. 
Dve z matiek uviedli rozpory so zamest
návateľom, resp. klímu na pracovisku. 
Ďalším spomenutým motívom bola túž
ba po ďalšom dieťati, naplneniu ktorej 
bránili zdravotné problémy rodičov, ktorí 
nechceli riskovať zdravie ďalšieho poten
ciálneho biologického dieťaťa. Preto za
čali uvažovať o „náhradke". 
Dôležitá pre profesionálnych rodičov je aj 
otázka finančného zabezpečenia Hra
denie priamych výdavkov na dieťa a mož

nosť byť ako profesionálny rodič zamest
naný, umožňuje profesionálnym rodičom 
venovať všetok svoj čas a pozornosť de
ťom. Ide tu skôr o praktické riešenie za
mestnania, ako o priamy finančný motív, 
profesionálne matky si ho uvedomujú 
v súčasnosti a nebolo podstatným prv
kom pri rozhodovaní. 
Zaujímalo nás, prečo sa profesionálne 
matky rozhodli pre profesionálne rodi
čovstvo, a nie pre niektorú inú z foriem 
náhradnej rodinnej starostlivosti (osvoje
nie alebo pestúnsku starostlivosť), a aké 
rôzne okolnosti ovplyvnili túto ich voľbu. 
Zaujímavé je zistenie, že všetky matky 
boli na začiatku otvorené pre akúkoľvek 
formu N R S , až neskôr okolností spôsobi
l i , že z toho vyšlo práve profesionálne ro
dičovstvo. Tými okolnosťami bola napr. 
možnosť byť zamestnaná, spojenie ro
dinnej a profesionálnej realizácie, o-
chota prijať do rodiny súrodeneckú 
skupinu troch sestier, aj keď pôvodne 
malo ísť o adopciu len jednej z nich. 

A k é je to b y ť p r o f e s i o n á l n o u 
m a m o u 
V súvislosti s rozhodnutím pre P N V R 
sme sa snažili zistiť pocity, aké to vlast
ne je byť profesionálnou matkou. Vý
povede sú nasledovné: 
A: „Pre mňa je to dobrý pocit. Ja sa cítim ako 
ryba vo vode. Ako profesionálna matka. Pro
ste mne to vyhovuje, mňa baví starať sa o de
ti. Čím dlhšie to robím, tým mám viac skúse
ností, tým mám viac známych, viem si lepšie 
poradiť s rôznymi problémami, viem, na koho 
sa mám obrátiť, keď si neviem poradiť sama, 
ako ja by som to chcela robiť naďalej a veno
vať sa tomu profesionálne." 
C: „Chcem povedať, že to nevnímam ako ne
jakú obetu, pretože som si prišla na svoje 
v tom, že mám možnosť byť s tou rodinou 
a napriek tým všetkým nervom, čo si tu odži
jem, je to pre mňa veľmi vyhovujúce. Na jed
nej strane som zamestnaná, počítajú sa mi ro
ky a dokonca mám teda možnosť, a to 
hovorím až na druhom mieste, lebo asi málo 
ľudí to vníma tak, že je to taký zmysel života 
pre mňa, že naozaj pomôcť tým deťom a mys
lím si, že keby som to hovorila na tom prvom 
mieste, že by to ľudia chápali ako neúprimné. 
Profesionálne rodičovstvo stojí za to." 

Patrícia Váchová 
študentka špeciálnej pedagogiky UK 
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P o t r e b u j e m e p r o f e s i o n á l n e rod i čovs t vo ? 
Profesionálne rodičovstvo ako osobitný inštitút ústavnej starostlivosti je legislatívne zakotvené už od r. 1993. 
V realite začali prvé profesionálne rodiny vznikať až o pár rokov neskôr. V súčasnosti je v tejto forme starostlivosti 
umiestnených asi 200 detí. Neveľa po takom dlhom čase. Po celý čas existencie profesionálnych rodín vnímame 
rozporuplné skúsenosti, názory, postoje k tejto forme. V súvislosti s novým zákonom o sociálno-právnej ochrane, 
ktorý konkretizuje postup pri zabezpečení náhradného rodinného prostredia pre deti žijúce mimo biologickej rodi
ny, sa dilemy profesionálneho rodičovstva javia čoraz vypuklejšie. 

Kto potrebuje profesionálne rodičovstvo? 
Kde sú teda riziká a kde sú výhody profesionálneho rodičov
stva? Kto ho potrebuje? Deti? Rodičia? Spoločnosť? 

^ Deti potrebujú rodinu, najlepšie tú svoju, ale ak to nie je 
možné, tak aj rodinu náhradnú. Pre ne nieje najdôležitejšia 
právna forma, najmä v útlom veku, dôležitá je pre ne int i 
mita, ktorú rodina môže poskytnúť, stabilné vzťahy a istota. 

^ Náhradní rodičia a profesionálni rodičia vo vzťahu k deťom sú 
náhradnými rodičmi, potrebujú vhodné podmienky, aby mo
hli svoju rodičovskú rolu voči deťom vykonávať. Čo sú to vhod
né podmienky? Niekedy dostatok času a priestoru, a teda aj do
statok finančného zabezpečenia Ale aj dostatok zručností, 
dostatok podpory a akceptácie, dostupnosť odbornej pomoci. 
A občas to môže byť niečo úplne iné. Tak ako je úplne iné kaž
dé dieťa, každý rodič a každá rodina, ktorú spolu vytvoria 

^ Spoločnosť potrebuje náhradné rodiny, pretože v ústavnej vý
chove je takmer 7 tisíc detí. Odborníci tvrdia - a spoločnosť 
to svojimi zákonmi rešpektuje - že každé z nich by malo žiť 
v rodine. Keďže tie biologické rodiny nefungujú, spoločnosť 
pre tie deti potrebuje náhradných rodičov. Rôznych: takých, 
ktorí si chcú deti osvojiť a navždy prijať za svoje; takých, kto
rí sa o deti postarajú na určitý čas; takých, ktorí prijmú aj 
viac derí, rôzne veľké deti, deti s rôznymi špecifickými po
trebami, deti inej farby pleti... 

Z vyššie uvedeného jednoznačne vyplýva, že všetci potrebujeme 
rodiny, v ktorých by mohl i vyrastať deti namiesto toho, aby vy
rastali v detských domovoch. Nestačili by na to len rodiny pes
túnske a adoprívne? Do adopcie môžu byť zverené deri len za 
určitých podmienok, navyše záujemcovia o adopciu spravidla 
očakávajú dieťa v útlom veku. O m n o h o väčšie možnosti ponú
ka pestúnska starostlivosť. Predpokladá dlhodobú aj krátkodo
bú formu starostlivosti, finančne zabezpečuje dieťa, štátnou 
dávkou vo výške životného m i n i m a je zabezpečený aj pestún, 
poskytuje pestúnovi dostatok kompetencií. 

Prednosti a riziká profesionálneho 
rodičovstva 
Doterajšie skúsenosti s profesionálnym rodičovstvom veľmi roz
dielne vnímajú rodičia aj odborníci. Situácia je rôznorodá rovna
ko v jednotlivých detských domovoch. Ich pozitívny alebo nega
tívny náboj veľmi ovplyvňujú zainteresovaní ľudia a podmienky, 
stanovené mimo rámcových podmienok daných zákonom. 
Rodičia pozitívne hodnotia, že im táto forma prináša dostatoč
ný priestor na to, aby sa mohl i venovať deťom. Sú zamestnaní, 
majú príjem, sú zabezpečení odvodmi do fondov. V ideálnom 
prípade im zamestnávateľ ponúka podporu a odbornú pomoc, 
v špecifických situáciách aj iné formy pomoci. 

«* Negatívne rodičia vnímajú povinnosť „vykazovať" rôzne 
skutočnosti (vyúčtovávanie nákladov na dieťa, vedenie šat
ných denníkov a podobných záležitostí), ktoré sa v rodin
ných podmienkach ťažko realizujú. Niektorí považujú vstup 
pracovníkov detského domova do svojej domácnosti, do 
vzťahu medzi n i m i a dieťaťom za rušivý, necitlivý, naopak, 
chýba im podpora a pomoc. Vzťah zamestnanec-zamestná-
vateľ znemožňuje partnerskú participáciu na starostlivosti 
o dieťa. Je v rozpore s kontrolnou a hodnotiacou pozíciou 
zamestnávateľa. Najväčším konf l iktom v profesionálnom 
rodičovstve sa ukazuje byť skutočnosť, že vzťah, vznikajúci 
medzi rodičmi a deťmi, im bráni v tom, aby „profesionálne" 
budovali vzťah s biologickou rodinou alebo pripravovali de
ti do ďalšej náhradnej rodiny. A to je argument proti n i m -
z hľadiska odborníkov nefungujú dostatočne profesionálne. 

^ Riaditelia detských domovov a ďalší odborníci pozitívne hod
notia prosperovanie detí v rodinách. U väčšiny dochádza pri 
pobyte v rodine k zlepšeniu merateľných ukazovateľov ako je 
školský prospech, sociálna zručnosť ap. 

Pre riaditeľov je problém, že majú malý dosah na rodinu, nevedia 
sa zriecť kontroly nad deťmi a rodinami, majú problém túto 
kompetenciu posunúť na iného odborníka. Profesionálni rodičia 
sa s vedúcimi pracovníkmi dostávajú do rozporu pri postupe vo 
veci detí, nakoľko každý sleduje záujem dieťaťa z rozdielnej pozí
cie. Ďalší odborníci, zaoberajúci sa témou profesionálneho rodi
čovstva, toto často hodnotia ako „platenú pestúnsku starostli
vosť". Rodičia sa domáhajú sociálnych výhod tejto formy, na 
druhej strane odmietajú niektoré záväzky vyplývajúce zo zamest
naneckého pomeru. 
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V daných podmienkach, s ktorými máme skúsenosti, je však 
ťažké vyvodzovať univerzálne závery. Za posledné roky bolo do 
profesionálnych rodín umiestnených asi 200 detí. Spravidla to 
boli deti, pre ktoré nebolo v danom čase reálne nájsť inú formu 
starostlivosti. Išlo o deti staršie, väčšie súrodenecké skupiny, de
ti so zdravotným zaťažením, deti rómske. Uplynulo niekoľko 
rokov. N i k t o nepracoval skutočne aktívne na sanácii biologic
kých rodín týchto detí, nikto cielene nerozvíjal kontakt medzi 
deťmi a ich biologickými rodičmi a ani nikto nehľadal inú for
mu starostlivosti pre tieto deti. Ak mal mať pobyt detí v profe
sionálnych rodinách význam, nemôžeme dnes očakávať nič 
iné, ako že tieto deti so svojimi profesionálnymi rodičmi majú 
vybudovaný vzťah. Vzťah, ktorý trvá aj 7-8 rokov. 

Nový zákon 
Do tejto situácie je prijatý nový zákon o sociálno-právnej ochrane 
detí, ktorý zaisťuje deťom v ústavnej starostlivosti, že sa bude pre 
ne aktívne vyhľadávať možnosť náhradného rodičovstva až po 
medzinárodnú adopciu, že sa bude aktívne budovať ich vzťah 
s biologickými rodičmi. Jednotlivým subjektom, ktoré sú zodpo
vedné za výkon sociálno-právnej ochrany detí, dal zákon zodpo
vednosť za konkrétne kroky smerujúce k romu, aby ústavná vý
chova bola dočasným opatrením. A ústavnou výchovou je aj 
profesionálne rodičovstvo, a teda sa tieto postupy vzťahujú aj na 
tieto deti. Napriek tomu, že žijú v profesionálnych rodinách už dl
ho, napriek tomu, že majú so svojimi náhradnými rodičmi vybu
dovaný pevný vzťah, ktorý rozbiť by znamenalo pre ne traumu. 
Profesionálni rodičia sa tomu bránia, sú to predsa „ich" deti. Sprá
vajú sa „neprofesionálne". Sú to „platení pestúni". Sú teda smero
vaní k tomu, aby si deti zobrali do pestúnskej starostlivosti. 

Rodina B. je tiež profesionálna. Žije v nej momentálne 6 detí. Rodičia 
a deti majú za niekoľko rokov vytvorený „neprofesionálny" citový 
vztáh. Zadĺžili sa, pretože potrebovali pre deti vybudovať lepšie bytové 
podmienky. Deti nemajú perspektívu vrátiť sa k svojim biologickým ro
dičom. A chcú zostať v svojej terajšej rodine. Môžu sa manželia B. stať 
pestúnmi? V podstate áno, veď im nič v tom nebráni. Okrem faktu, že 
popri starostlivosti o 6 detí s množstvom rôznych problémov sa veľmi 
pracovať už nedá. Okrem toho, že žijú v lokalite, kde ani nemajú šan
cu sa zamestnať. Okrem toho, že sú zadĺženia z príspevku pestúnovi sa 
neuživia a už vôbec nemôžu platiť svoje záväzky. Záväzky, ktoré na 
seba zobrali kvôli deťom. Takže potrebujú profesionálne rodičovstvo. 
Potrebujú ho deti, rodičia aj spoločnosť. 

Ak sa sťažujeme na neprofesionalitu profesionálnych rodičov, 
treba povedať, že oni sú len odrazom - spojenou nádobou systé
m u , takže sa prakticky sťažujeme na seba. 

Kde je teda v systéme miesto pre profesionálne 
rodičovstvo? 
V ústavnej starostlivosti máme oveľa viac detí ako máme poten
ciálnych pestúnov, profesionálne rodičovstvo rozhodne potre
bujeme. Otázkou je, ako by malo byť zadefinované, aby bolo prí
nosom v systéme rôznych foriem rodinnej starosrlivosti, aby 
nekopírovalo, ale rozširovalo možnosti. 

•* Profesionálne rodičovstvo by mohlo byť postavené ako 
prechodná forma rodinnej starostlivosti o deti, ktoré ešte 
nemajú vyjasnenú svoju perspektívu. Teda ak sa napríklad 
pracuje na sanácii biologickej rodiny, čaká sa na rozhodnutie 

o osvojiteľnosti, resp. sa vyhľadávajú náhradní rodičia. V tom 
prípade by mal byť pobyt detí v profesionálnej rodine vopred 
časovo limitovaný s tým, že toto obdobie by znamenalo zá
väzok pre orgán sociálno-právnej ochrany ďalšiu situáciu dieťaťa vy
riešiť. Takáto forma profesionálneho rodičovstva, samozrej
me, bude vyžadovať špeciálnu prípravu profesionálneho rodiča, jeho 
ďalšiu supervíziu a všestrannú podporu. V prípade, že by došlo 
k tomu, že po lehote, na ktorú dieťa bude do rodiny zverené, 
by bolo najvhodnejšie pre dieťa aj rodinu zotrvanie dieťaťa 
v rodine, došlo by k zmene právneho vzťahu na pestúnsku 
starostlivosť. 
Druhá alternatíva profesionálneho rodičovstva je reálna 
vo vzťahu k deťom vyžadujúcim z t i tulu zdravotného alebo 
sociálneho handicapu špeciálne nároky na starostlivosť. 
V tom prípade bude nutné zabezpečiť odborný servis pre ro
dinu, pripraviť profesionálneho rodiča na konkrétne pod
mienky a samozrejme taktiež zabezpečiť psychohygienu a su
pervíziu profesionálneho rodiča. V tomto prípade je možné 
akceptovať dlhodobosť výkonu profesionálneho rodičovstva 
a považovať dieťa stabilizované v profesionálnej rodine z hľa
diska riešenia jeho situácie za zabezpečené. 

Rozhodne pri ďalšom uvažovaní o tom, či profesionálne rodičov
stvo je, či nie je potrebné a aké podmienky by ho mali limitovať, 
je potrebná širšia diskusia a zohľadnenie názoru rôznych strán. Jed
nou z tých strán, ktorej názor by bolo dobré poznať a počúvať, sú 
deti, ktoré v profesionálnych rodinách vyrastajú. Je treba začať ich 
vnímať ako plnohodnotných členov tímu hľadajúceho riešenia, 
lebo veď riešenia sa týkajú práve ich. Už i 7- 8 ročné deti môžu 
veľa povedať o svojich prežívaniach, majú plnohodnotné po
zorovania a vedia komunikovať svoje názory. A v profesionál
nych rodinách sú i deti oveľa staršie, i mladí dospelí, ktorí začí
najú samostatný život. 
Aké sú ich skúsenosti, ich názory, ich pripomienky? 

Budeme radi, ak by ste nám ich názory sprostredkovali. Privíta
me, ak vy rodičia či odborníci deti vypočujete a zachytíte, či po
môžete im zaznamenať ich výpovede. Budeme mať veľkú ra
dosť, ak nám napíšere vy deti, i vy, ktorí ste už deťmi byť prestali 
a v takýchto rodinách ste vyrástli. Váš názor nás zaujíma bez 
ohľadu na to, či ste sa v takejto rodine narodili alebo nie. 

Milada Bohovicová, Návrat Žilina 0907517626 
Píšte, kreslite na adresu redakcie Pri suchom mlyne 16, 

Bratislava, alebo nebytsam@gmail.com 
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Náhradná rodinná starostlivosť - čo ňou rozumieme? 
Slovenský právny poriadok upravuje viacero inštitútov, ktoré predstavujú účinný prostriedok právnej pomoci dieťa
ťu, o ktoré sa jeho vlastní rodičia nemôžu, nevedia alebo dokonca nechcú starať . Pojem „náhradná rodinná sta
rostlivosť" všeobecne používa odborná i laická verejnosť. Čas to je však chápaný veľmi rozdielne. Medzi jej jednotli
vými formami sú veľké rozdiely s rozličnými právnymi dôsledkami a s tým spojenými vzájomnými vzťahmi, ktoré 
vznikajú medzi dieťaťom a inou osobou. Sústreďme sa len na tie najzákladnejšie rozdiely medzi inštitútmi, slúžiaci
mi na zabezpečenie rodinného prostredia dieťaťu, o ktoré sa z rôznych dôvodov nestarajú jeho vlastní rodičia. 

Náhradná starostlivosť 
Zákon č. 36/2005 Z. z. o rodine a o zme
ne a doplnení niektorých zákonov v § 
44 upravuje n á h r a d n ú starostlivosť 
ako viacero osobitne usporiadaných, na 
seba nadväzujúcich a vzájomne sa p o d 
mieňujúcich dočasných opatrení, kto
ré nahrádzajú osobnú starostlivosť ro
dičov o maloleté dieťa v prípadoch, ak 
ju todičia nezabezpečujú alebo nemôžu 
zabezpečiť. 
Náhradná starostlivosť, na ktorej základe 
vznikajú vzťahy medzi maloletým die
ťaťom a inou osobou, môže vzniknúť 
len rozhodnutím súdu a jej obsah tvoria 
práva a povinnosti vymedzené zákonom 
alebo súdnym rozhodnutím. 
N á h r a d n o u starostlivosťou je: 
a) zverenie maloletého dieťaťa do osobnej 

starostlivosti inej fyzickej osoby než rodi
ča - náhradná osobná starostlivosť 

b) pestúnska starostlivosť 
c) ústavná starostlivosť 

Rozdiel medzi osvojením 
a náhradnou starostlivosťou 
Zákon o rodine v § 97 a nasl. upravuje 
osvojenie, ktorým vzniká medzi osvo-
jiteľom a osvojencom rovnaký vzťah, 

aký je medzi rodičom a dieťaťom. 
M e d z i osvojencom a príbuznými osvoji-
teľa vzniká osvojením príbuzenský 
vzťah. Osvojením zanikajú vzájomné 
práva a povinnosti medzi osvojen
com a pôvodnou rodinou, ako aj me
d z i osvojencom a poručníkom alebo 
opatrovníkom, ktorý mu bol ustanove
ný súdom. Osvojitelia majú p r i výchove 
detí rovnakú zodpovednosť a rovnaké 
práva a povinnosti ako rodičia. 
Jedným zo základných rozdielov medzi 
náhradnou starostlivosťou a osvojením 
sú právne následky, z ktorých sú uve
dené iba niektoré. Kým p r i náhradnej 
starostlivosti nezanikajú práva a povin
nost i rodičov k maloletému dieťaťu 
(rodičia sú naďalej zákonnými zástup
cami dieťaťa), s osvojením sú spojené 
rovnaké právne následky ako p r i v z n i 
ku a existencii pokrvného príbuzen
stva. Kým jednou zo základných cha
rakteristík náhradnej starostlivosti je 
jej dočasnosť a s tým spojený predpo
k lad , že po splnení zákonom stanove
ných podmienok rodičia môžu opäť za
bezpečovať osobnú starostlivosť o svoje 
dieťa, pr i osvojení vzniká trvalý vzťah 
medzi osvojencom a osvojiteľom ako 
medzi rodičmi a deťmi. 
Už len z týchto dvoch základných roz
dielov m e d z i náhradnou starostlivos
ťou a osvojením vyplýva, že osvojenie 
nie je forma náhradnej starostlivos
ti, ako sa to často vníma vo verejnosti a, 
bohužiaľ, pomerne často prezentuje aj 
v časti odbornej verejnosti. 

Vykonávanie ústavnej 
starostlivosti 
Zákon č. 305/2005 Z. z. o sociálnopráv
nej ochrane detí a o sociálnej kuratele 
a o zmene a doplnení niektorých záko
nov upravuje vykonávanie ústavnej 
starostlivosti, predbežného opatrenia 
súdu a výchovného opatrenia v detskom 
domove. Ústavná starostlivosť, pred
bežné opatrenie súdu a výchovné opatre
nie sa v detskom domove vykonáva: 

— v profesionálnej rodine 
— v samostatných skupinách, diagnostic

kých skupinách, alebo špecializovaných 
samostatných skupinách. 

Špecifiká profesionálneho 
rodičovstva 
Jedným zo základných rozdielov m e d z i 
náhradnou o s o b n o u starostlivosťou 
a pestúnskou starostlivosťou na jednej 
strane a profesionálnou r o d i n o u na 
strane druhej je, že kým p r i náhradnej 
osobnej starostl ivosti a pestúnskej sta
rost l ivost i ide o vzťah, ktorý v z n i k o l 
m e d z i dieťaťom a i n o u osobou roz
hodnut ím súdu, p r i profesionálnej ro
dine ide o vykonávanie ústavnej sta
rostlivosti a vzťah medzi dieťaťom 
a „profesionálnym rodičom" je vzťahom 
zamestnanca detského domova a dieťa
ťa, nad ktorým bola súdnym rozhodnu
tím nariadená ústavná starostlivosť. 
„Profesionálny rodič" je s detským domo
vom v pracovnoprávnom vzťahu. V ústav
nej starostlivosti je jednou z hlavných 
úloh súdu sústavné sledovanie spôsobu 
výkonu ústavnej starostlivosti a hodnote
nie jej účinnosti najmä v súčinnosti s or
gánom sociálnoprávnej ochrany detí a so
ciálnej kurately (úrad práce, sociálnych 
vecí a rodiny), s obcou a príslušným zaria
dením, v ktorom je maloleté dieťa u-
miestnené. Je celkom zrejmé, že „profesio
nálny rodič" ako zamestnanec zariadenia, 
v k torom je dieťa umiestnené, má v tom
to procese nezastupitelné miesto, najmä 
pokiaľ ide o posúdenie najlepšieho rie
šenia pre dieťa. A to aj v prípade úpravy 
rodinných pomerov dieťaťa (v odbornej 
i laickej verejnosti sa všeobecne používa 
pojem „sanácia rodiny"), aj v prípade, že 
sa rodičia nemôžu o dieťa opäť osobne 
starať. A to najmä vtedy, ak rodičia neza
bezpečili úpravu svojich rodinných a so
ciálnych pomerov v súdom stanovenej le
hote a súd začne aj bez návrhu konanie 
o zverenie dieťaťa do náhradnej osobnej 
starostlivosti alebo konanie o zverení die
ťaťa do pestúnskej starostlivosti. 
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procese má „profesionálny rodič" ako 
zamestnanec takéhoto zariadenia neza
stupitelné miesto. 
Profesionálna rodina nie je jedna z fo
riem rodinnej starostlivosti v takom 
zmysle ako náhradná osobná starostli
vosť alebo pestúnska starostlivosť. 
V d u c h u týchto rozdielov medzi jedno
tlivými formami náhradnej starostlivos
ti (i v i ch vnútorných rozdieloch) a osvo
jením (z hľadiska právnych vzťahov, 
ktoré vznikajú medzi dieťaťom a treťou 
osobou a ich dôsledkov) je treba chápať 
postavenie a úlohy osôb, ktoré zabezpe
čujú starostlivosť o dieťa a vzájomné 
vzťahy medzi dieťaťom a týmito osoba
m i . A to nielen z právneho hľadiska. 
Každopádne je však treba toto hľadis

ko respektovat rovnako ako iné, neme
nej dôležité, hľadiská „náhradnej ro
dinnej starostlivosti" a nemôže medzi n i 
mi dochádzať k „nerovnovážnosti", a to 
z akýchkoľvek dôvodov. 
Veľkou výzvou pre všetkých dospelých, 
ktorí pracujú pre deti a s deťmi, je citlivo 
a zodpovedne hľadať a nachádzať často
krát veľmi tenké hranice medzi jednotli
vými aspektmi „náhtadnej rodinnej sta
rostlivosti", rešpektujúc záujem každého 
dieťaťa v snahe dosiahnuť to najlepšie 
riešenie preň. 

Nad'a Sebová 
Slovenské národné stredisko 

pre ľudské práva 

Zákon o sociálnoprávnej ochrane de
tí a o sociálnej kuratele v § 33 a nasl. 
uptavuje sprostredkovanie náhradnej 
rodinnej starostlivosti, k t o r o u rozumie 
pestúnsku starostlivosť alebo osvojenie. 
Ide však výlučne o systém a proces hľa
dania najvhodnejšieho riešenia pre die
ťa v prípade, že rodičia nezabezpečujú 
alebo nemôžu zabezpečiť osobnú sta
rostlivosť o dieťa a dieťa nie je možné 
zveriť do náhradnej osobnej starostli
vosti podľa Zákona o rodine. V tomto 
procese p l n i a zákonom stanovené úlo
hy orgány sociálnoprávnej ochrany detí 
a sociálnej kurately (úrady práce, sociál
nych vecí a rodiny) a aj obce a zariade
nie, v k t o r o m je dieťa umiestnené na 
základe rozhodnut ia súdu. I v tomto 

Nieje úplne bežné, ak sa človek s práv
nickým vzdelaním tak bytostne ako ty 
venuje sociálnej oblasti. Ako sa to stalo? 
Sama neviem ako sa stalo, že som sa 
zrejme na celý život „upísala" deťom. 
Bola to veľmi veľká náhoda. Prvé za
mestnanie na vtedajšom národnom vý
bore, oddelení starostlivosti o r o d i n u 
a deti, mi sprostredkovala moja mama, 
tiež tam pracovala. Nastúpila som 15. 7., 
uprostred prázdnin. B u d e m si to asi na
veky pamätať, vtedy mi to dosť prekáža
lo , ale práca ma ako absolventku práva 
zaujala. Zúčastňovala s o m sa súdnych 
pojednávaní ako opatrovník detí v rôz
nych konaniach (rozvod, výživné, úpra
va styku, ústavná výchova, pestúnska 
starostlivosť, osvojenie, určenie otcov
stva a pod.), vykonávala som výchovné 
opattenia (dohľad, obmedzenia), ktoré 

nad deťmi nariadi l súd, alebo národný 
výbor, navštevovala s o m domácnosti, 
snažila sa pomôcť rodičom i deťom, ale 
stalo sa, že s o m i musela deti ich rodi 
čom vziať. Spoznávala a poznala s o m 
rodičov, poznala s o m deti, vedela som, 
či sa im darí, alebo nie, či sa snažia zme
niť spôsob života, alebo nie, či rodičia 
majú perspektívu naučiť sa statať o de
t i , alebo dospeje situácia do štádia, že 
iné riešenia ako ústavná výchova nebu
dú možné. A v prípade, že bola ústavná 
starostlivosť nariadená nad deťmi, ča
kala ma kvalitatívne iná práca s rodič
m i , aby sa deti m o h l i vrátiť domov. N i e 
vždy som bola v tomto snažení úspešná, 
zažila som však aj skvelý pocit , keď ma
mina , ktorá sprvu nebola schopná po
starať sa o svoje deti, sa to nielenže na
učila, ale dokázala sa postarať aj o svoju 
chorú, imobilnú m a t k u . N e b o l o to však 
z večera na ráno, bola to pre ňu veľmi 
dlhá cesta. Na tomto príklade vždy vy
svetľujem nebezpečnosť „rýchlych roz
hodnutí" a nebezpečnosť „skalopevné
ho presvedčenia" niektorých ľudí 
o t o m , že dieťa má ísť čo najskôr do ná
hradnej rodiny. Najzložitejšie na práci 
s ľuďmi, ktorí „neustáli" svoju rodičov
skú úlohu, pomýlili sa alebo situáciu 
vôbec nezvládli, je neskíznuť do pozície 
toho, ktorý „vie", čo je pre dieťa najlep
šie. Sociálnoprávna ochrana detí vždy 
bola a zostane p o m o c o u ľuďom, ktorí 
pomoc potrebujú. Je skvelou možnos
ťou byť dieťaťu i jeho rodičom priate
ľom, pomocníkom a poradcom. (To ne
mám z vlastnej hlavy. Túto vetu 
používal a podľa nej konal jeden môj 
skvelý kolega. Veľa ma naučil, keď my 
sme po skončení štúdia začínali pracov
nú kariéru a on b o l na jej sklonku.) 

Z akého zdroja čerpáš energiu do ďalšej 
práce, do nových projektov? Spomenieš si 
na nejaký konkrétny okamih či udalosť, 
ktorá tá presvedčila, že tvoja práca má 
zmysel, že to predsa len stojí za to? 
Tešilo ma, keď sa rodičom i deťom dari
lo, keď ma zastavili na ul ic i , aby sa po
chválili, že im to ide, že sa ich osudy za
čali meniť k lepšiemu. Bolo to o všetkých 
ľudských pocitoch, dobrých vzťahoch, 
strachu, smiechu, radosti, smútku i bez
mocnosti . A keďže som mala ptávnické 
vzdelanie, moja vtedajšia vedúca rozhod
la, že pre svoju prácu potrebujem sociál-
nopsychologický výcvik. Vždy jej budem 
za toto rozhodnutie vďačná, aj keď vtedy 
som nemala pre ňu dobré slovo. Bez so-
ciálnopsychologického výcviku by som 
tú prácu celkom iste nevedela robiť dob
re a musím povedať, že som možno prá
ve vtedy, kým som výcvik nemala, urobi
la aj veľa chýb. S odstupom času jej 
rozhodnutie vysoko oceňujem a absolvo
vať program PRÍDE bolo pre mňa už sa
mozrejmosťou, ak som sa chcela posu
núť zas o kúsok ďalej. 
A ak sa pýtaš, čo je pte mňa zdrojom, 
z ktorého čerpám energiu do ďalšej prá
ce, na to mám vcelku jednoduchú odpo
veď. B u d e m ako tak spokojná, keď ľu
dia, ktorí ptacujú pre deti a s deťmi ich 
budú brať ako svojich partnerov, budú 
ich počúvať a budú na ich želania pr i 
hliadať. Keď sa dieťa stane ich rovnocen
ným partnerom a nebudú ho brať ako 
objekt svojho snaženia, ale ich snaženie 
bude v p r v o m rade o pomoc i dieťaťu. 
A keď prestanú vnímať sociálnoprávnu 
ochranu ako službu, pretože službou n i 
kdy nebola, nie je a ani nebude. 
Ďakujeme za rozhovor i spoluprácu. 

j.m. 
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s B o h d a n o m Slámom 

Ľudská bytosť n i e j e určená len genetickým kódom 

Režisér Bohdan Sláma (1967) - vyštudoval v Prahe 
ČVUT a neskôr réžiu na FAMU. Debutoval krát
kym školským filmom Záhradka raja (1994), jeho 
absolventský celovečerný film Agáty biele (1996) 
diváci prijali vlažne. Presadil sa svojím druhým fil
mom Divoké včely (2001), ktorý sa odohráva na 
jeho rodnom Opavsku a získal cenu na deviatich 
festivaloch (Rotterdam, San Francisco, Varšava 
a i.). Jeho nový film Štěstí získal Českého leva za 
scenár, réžiu a za najlepší film, Zlatú mušľu si od
niesol z Mezinárodného filmového festivalu v San 
Sebastiane. Českých levov získali aj herci Pavel 
Liška, Tatiana Vilhelmová a Aňa Geislerová. Boh
dan Sláma je ženatý a na dedine neďaleko Písku 
vychováva päť chlapcov vo veku od štyroch do se
demnástich rokov. Dvoch najmladších, ktorí účin
kujú vo filme Štěstí, si manželia Slamová osvojili z ko
jeneckého ústavu. 

Po viac ako dvojročnej práci a následnej 
propagácii jilmu, neunavuje vás stále 
opakovať slovo Štěstí? 
N i e ! Ale každý z nás, ak je rozumný, veľ
mi málo používa slovo šťastie, lebo vy
jadruje nepolapiteľnú záhadu. N i k t o ne
vie, čo to je, z čoho vzniká, ako a s čím 
prichádza. Šťastie je čosi, čo okolo nás 
iba vibruje a vôbec nie je trvalé. Na svete 
nenájdete človeka, čo by nechcel byť 
šťastným, ale znie hlúpo, keď povie „som 
šťastný", lebo tento jeho stav môže kaž
dú chvíľku pominúť. Pr i hľadaní šťastia 
ide hlavne o cestu a poznanie toho, čo by 
tým šťastím asi tak mohlo byť, hoci sú to 
často veľmi konkrétne veci. Musíme byť 
otvorení, ale zároveň aj veľmi skromní, 
ak si to pre seba chceme ujasniť. Šťastie 
sa tvári ako obecný pojem, ale pre každé
ho z nás znamená niečo iné, a to v kaž
d o m ďalšom momente. Sú veci, ktoré 
pocit šťastia spôsobujú len na okamih . 
A keď tento o k a m i h vyprchá, vzápätí na
rastá prázdnota, nepochopenie a napo
k o n nešťastie. No a p o t o m sú veci, ktoré 
dokážu človeka trvalo držať - napríklad, 
keď stretnete lásku a môžete si dovoliť 
opierať sa o s i lu, ktorú vo vás táto láska 
vzbudzuje. 

Dôležitú úlohu vo filme hrajú deti, ktoré 
sú v Česku a na Slovensku asi rovnako 
bezbranné... 
Všade na svete. 
V bývalom Československu však panoval 
názor, že v našich detských domovoch je 
o deti výborne postarané. Zmenil sa 
nejako tento postoj? 

Nezmeni l . Stále zatvárame deti do det
ských domovov a tvárime sa, že je to 
v poriadku. Sme úplne zúfalá spoloč
nosť, lebo u nás je v detských domovoch 
najväčší počet detí v prepočte na počet 
obyvateľstva. Stále tu prežíva socialistic
ká fáma, že tam majú všetko, čo potre
bujú, a nič zlé sa im nemôže stať, lebo sa 
o ne stará štát. Tieto deti však nedostá
vajú to základné, čo potrebujú - fixáciu 
na konkrétnu m a m u a konkrétneho ot
ca. Bez toho je veľmi ťažké žiť. Všetci sa 
tvárime, že sme rozvinutá spoločnosť 
a súčasť Európy, uspokojujeme sa ús
pechmi na mnohých frontoch a nevší
mame si, že sa nevieme postarať o vlast
né deti. Každé dieťa v detskom domove 
sa týka ktoréhokoľvek dospelého človeka 
a je to hanba, ktorá padá na každého 
z nás. Takéto idiotské a tyranské uvažo
vanie je dlhodobý nezmysel, lebo produ
kuje sociálne problémy. Navyše, je zalo
žené na hroznej téze, že deti sa pokladajú 
za vlastníctvo toho, kto ich splodil . Ten, 
kto sa o svoje deti vôbec nestará, má na 
ne väčšie právo, ako tí, čo by sa ich chce
li ujať a stať sa ich plnohodnotnými ro
dičmi. Det i sú v detských domovoch čas
to viazané len tým, že raz za pol roka 
dostanú od nejakého biologického rodi
ča korešpondenčný lístok s cynickou 
otázkou, ako sa tam majú. Je mi zle z to
ho, že žijem v spoločnosti, ktorá dodržu
je takúto n o r m u . Je to hnus. Det i , ktoré 
hrajú v našom filme, sme zobrali z koje
neckého ústavu a teraz sú naše. Sú úžas
né. Nechápem, prečo toto nie je norma, 

keď tu máme zástupy žiadateľov na ná
hradné rodičovstvo. 
Je to možno o absurdnej nedôvere. 
Iste, podvedome si o nich mnohí myslia, 
že sú divné. Nezodpovedajú totiž štan
dardu boľševického plodivého páru -
chlap má robiť vo fabrike, žena v samo
obsluhe a ich povinnosťou je splodiť deti. 
Keď sa to nedeje, je to nejaké čudné. Ide 
o očividnú formu xenofóbie. A potom tu 
ešte zaznievajú idiotské reči o nejakom 
genetickom kóde. A k o si niekto môže 
trúfnuť tvrdiť o ľudskej bytosti, že je ur
čená genetickým kódom? Toto vnímanie 
ľudskej bytosti ako hraničného, definitív
neho produktu niečoho, čo má vyrobiť 
ďalší produkt, už nie je pokračovanie so
cial izmu, ale aj fašizmu. 
Aj vy ste mali problémy s osvojením detí? 
Staršieho chlapčeka ešte stále nemáme 
pririeknutého, hoci je u nás tri roky a sú 
to dvaja súrodenci. Ale my nie sme typic
ký príklad. Mnohí úradníci nám vyšli 
v ústrety aj kvôli filmu. Poznám však ve
ľa príbehov, kde ľudia, čo sa chcú posta-
rať o dieťa z domova, neustále narážajú 
na zlé nastavanie zákonov, nezodpove
dajúce humánnej realite. Keby bola 
spoločnosť správne nastavená, všetci 
by sme vedeli, že detské domovy sú 
nezmysel, že je hanba spoliehať sa na 
ne, a zrušili by sme ich. U nás sa však 
stále podporujú a nikto to nerieši. Asi 
u nás funguje lobby sociálnych pra
covníkov. 

Ani vašim hrdinom vo filme sa nepodarí 
získať deti, o ktoré sa starajú... 
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Život človeka je silná disciplína. Všetci 
sme bratia a sestry a nemôžeme si do
voliť rozlišovať, k to je viac podľa kval i 
ty krvnej skupiny. Toník a M o n i k a 
majú intuitívne a ničím neskalené ve
domie zodpovednost i . A ak môj film 
aspoň t rochu prispeje k zmene atmo
sféry, že žiadny ľudský tvor nemôže byť 
cudzí, keď je to dieťa, o ktoré sa nemá 
kto postarať, tak je to fajn. 

Od začiatku nakrúcania ste vedeli, že si 
s manželkou tieto deti adoptujete? 
Samozrejme. Predsa by sme si nedovo
l i l i vtiahnuť i ch do takejto hry, aby sme 
im p o t o m povedali - bolo to výborné, 
použili sme vás a nazdar o rok, donesie
me vám medveďa! 

Po skončení FÁMU ste opustili film 
a dva roky ste pracovali v Nemecku na 
farme, kde ste si odznovu prečítali celého 
Dostojevského. Bol napríklad jeho Idiot 
prototypom vášho „mékkosrdcatého" 
Toníka? 
Keď čítate Dostojevského knihy, musíte 
ich doslova prežiť a stanú sa vašou ľud
skou súčasťou. Je to rovnaké, ako pr i 
stretnutiach s ľuďmi. Keď sa s niekým 
vážne stretnete, stane sa vašou súčasťou. 
Všetky naše životy sú veľmi prepojené, aj 
naše vedomie. Máme spoločné slová aj 
spôsob myslenia a konania. Iba preto je 
možné uskutočniť takú drzosť, ako na
krútiť f i l m , p r i k t o r o m veríte, že mu 
porozumejú o k r e m vás aj mnohí iní ľu
dia. Keď s o m b o l na farme pr i koňoch, 
každé ráno s o m videl 60 hladných očí 
a pozoroval som, ako z prirodzenej nut
nost i tie koníky potrebujú jeden druhé
ho. Vtedy si uvedomíte, že keď naprí
k l a d niekto hovorí, že obstojí sám prot i 
všetkým, nemá pravdu. Skutočne ob
stojí jedine spoločne s druhými. Ľud

ské spoločenstvo nemôže existovať 
bez toho, aby sme boli naviazaní je
den na d r u h é h o . A keď to porušuje
me, žijeme vlastne zle. 

Doteraz na tomto princípe fungovali 
rodiny, ale akosi sa nám v Európe 
rozpadávajú... 
Ale t o d i n a samotná aj tak indikuje po
cit, že okolitý svet je pre ňu cudzí a ne
bezpečný. Podobné je to vo viere. Ak 
sme schopní povedať, že naša viera je 
jediná možná, a ostatné sú nepravé, 
produkujeme odcudzenie. V každom 
náboženskom systéme sa však zdôraz
ňuje, že človek svoj vzťah k niečomu 
vyššiemu zdieľa s ostatnými ľudskými 
bytosťami. Človek sa musí naučiť chá
pať, že nie je cudzí ani samému sebe. 
Všetci túžime s tými druhými žiť har
m o n i c k y a nedokážeme si poradiť, keď 
to nejde. Najväčšie utrpenie človeka 
predsa vzniká, keď má pocit, že na 
svete nie je nikto, kto by mu bol blíz
ky. Ale z čoho to vzniká? Z toho, že nie 
sme schopní vnímať tých druhých. To
to produkuje samotu. Hlavné je nájsť 
správny vzťah k druhému človeku. Keď 
si vyprodukujeme nepriateľa, zabíjame 
sami seba. 

Cítite sa byť azda súrodencom 
kohokoľvek na svete? 
Sú tu dva princípy, ktoré na seba nará
žajú. Postavenie človeka vo svete je pro
blematické. N i k t o z nás nie je schopný 
pochopiť do úplnej hĺbky seba samé
ho. Všetci máme problém s tým, čo sme 
vlastne zač, čo tu robíme a ako to robí
me. To si rieši každý sám za seba. 
A zvládnuť túto situáciu tak, aby človek 
dokázal byť ešte dobrý k druhým, to je 
celoživotná práca. Niektorí ľudia k t o m u 
ani n ikdy nedospejú a zvyšok sveta pova

žujú za svojich nepriateľov. Existujú však 
ľudia, ktorí dokážu dospieť až do podo
by duchovných vodcov, čo žiaria svojou 
charizmou na diaľku. Pochopenie a po
znanie človeka je permanentný, n ikdy 
nekončiaci boj pre každého z nás. A keď 
niekto povie, že s o m už dosť dokonalý, 
pomaly zomiera. Je to náš údel, poslanie, 
ale aj najväčšia radosť zo života, neustále 
sa vyvíjať a definovať, čo je v tomto svete 
dobré, čo zlé, čo je to zlo a čo zlo nie je. 
Čo znamená zodpovednosť a čo už nie. 
A nešťastie začína v ustrnutí pr i tomto 
hľadaní. 

Existuje názor, že sociálne filmy nie sú 
prílišfilmárske. Prečo ste si vybrali 
prostredie mosteckej fabriky 
a panelákov? 
Štěstí nie je sociálna dráma. Sociálnym 
f i l m začína byť v momente, keď sociálna 
situácia produkuje dramatickú zápletku. 
U nás to tak nie je. M o j i hrdinovia nerie
šia, že nemajú čo jesť. A ak to rieši Toník, 
tak dobrovoľne, lebo so svojou tetou si 
zvoli l i alternatívnu cestu. Ak by chceli, 
pokojne m o h l i žiť úplne inak. Ja zas na
opak neznášam filmy, ktoré sú asociálne. 
Pre moje vnímanie sveta je sociálnosť f i l 
mu prirodzeným rozmerom, lebo všetci 
sme sociálne bytosti. Žijeme v dobe, kto
rá je problematická a v ktorej pre n ikoho 
z nás nie je jednoduché obstáť. Keď neja
ký f i l m nie je schopný vnímať sociálnu 
situáciu svojich postáv, nie je presvedčivý. 
Ak je film asociálny, nie je niečo v po
r iadku s autorom. Všetci žijeme v nejakej 
sociálnej situácii. Aj bohatí ľudia riešia 
podobné vzťahové problémy ako tí chu
dobnejší. Ak je nejaký film preparovaný 
a zdá sa, že sociálna realita neexistuje, 
stráca prirodzenú rovinu pravdivosti, 
ktorá je potrebná, aby bo l film dobrý. 

O č o m je f i lm Štěstí 
Dej sa odohráva na betónovom sídlisku 
v Moste neďaleko dymiacej železiarskej 
fabriky. Mladá predavačka v supermar
kete M o n i k a (Taťána Vilhelmová) sa lúči 
so svojím priateľom, ktorý odchádza na 
zárobky do Ameriky. Susedka a kamarát
ka Dáša (Anna Geislerová) s dvoma ma
ličkými nemanželskými deťmi jej radí, čo 
má M o n i k a svojmu snúbencovi písať do 
zámoria. Po t o m , ako ju odmietne jej 
vlastný ženatý milenec, sa Dáša nervovo 
zrúti... 

Text: TINA ČORNÁ, 
TV. Oko 13. 4. 2006 

Celý rozhovor si môžete prečítať na 
http://www.sme.sk/clanok.asp?cl=2673640 
Zvýraznenia v texte j.m. 
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Profesionálne 
rodičovstvo 
v zahraničí 
Austrálie, Belgie, Dánsko, Holandsko, 
Chorvatsko, Norsko, Švédsko. V uvede
ných zemích přebírá za děti žijící mimo 
vlastní rodinu o d p o v ě d n o s t s t á t pro
střednictvím svých institucí, event. o r g á 
nů místní s a m o s p r á v y (Dánsko, Nor
sko). Všechny z e m ě maj í z á k o n n o u 
úpravu či normu, která problematiku ná
hradní rodinné péče upravuje. Výrazné 
rozdíly jsou ovšem v míře s p o l u p r á c e 
s nes tá tn ím sektorem a prostoru, který je 
těmto nestátním organizacím pro jejich 
činnost vymezen. Zatímco v Chorvatsku 
je tento prostor velmi omezený, v ostat
ních státech je spolupráce podstatně vět
ší. Ze získaných informací je místy obtížné 
přesně určit míru spolupráce, ale nejčas-
tější je zcela jistě model, kdy si stát za
chovává rozhodovací pravomoci, ale při 
realizaci dílčích služeb spolupracuje s ne
stáními organizacemi. Stát uzavírá s těmi
to organizacemi smlouvy o poskytování 
služeb, které jim hradí. Současně tyto 
smlouvy deklarují a zaručují kvalitu posky
tovaných služeb. Ačkoliv formy jsou různé, 
ve všech případech jsou zmiňovány kon
trolní mechanismy, kterými stát potažmo 
místní úřady zabezpečují kvalitu poskyto
vaných služeb (Holandsko - časově ome
zené licence, Belgie - norma ISO 9000, 
státní inspektoři) a naplňování smluv. 
Motivace a vyhledávání profesionálních 
pěstounů se v podstatě neliší od klasické 
PP. Pěstouni musí splňovat určité předpo
klady (většinou věk, zdravotní stav, čistý 
trestní rejstřík apod.). Většinou jsou děti 
svěřovány manželským párům, aleje mož
ná i varianta samotné ženy - pěstounky, 
gay či lesbického páru (Belgie), dosud 
omezeně. Pěstouni mohou mít ve všech 
případech i vlastní děti. 
Budoucí profesionální pěstouni musí pro
jít prověřením, které má různé podoby. 
Většinou je to kombinace následujících 
variant: pohovory se sociálním pracovní
kem, psychologické vyšetření, návštěvy 
v rodině, odborné přednášky apod. Bohu
žel, z dostupných materiálů není místy 
zřejmé, do jaké míry jsou tyto přípravy le
gislativně zakotveny. Rovněž časový rozsah 
se nám až na výjimky (Holandsko, Švéd
sko) nepodařilo zjistit. 
O umístění konkrétního dítěte vždy rozho
duje stát, pokud nejde o umístění se sou
hlasem rodičů. V tomto bodě je situace 
zcela odlišná od naší, neboť v některých 
zemích (Dánsko, Norsko) je značná část 
dětí umístěna do pěstounské péče se 
souhlasem biologických rodičů jako způ
sob řešení obtížné rodinné situace nebo 
vážných výchovných problémů. 

J e to t ímová p ráca 

agendou Naomi Kitchen je náhradná rodinná 
starostlivosť 

O s u d to tak chcel, že jedna z mála mojich 
anglických kamarátok pracuje ako sociál
na pracovníčka okresného úradu v na
šom „okrese" a náplňou jej práce je pes
túnska starostlivosť. Vyspovedala som ju , 
aby ste sa aj vy dozvedeli, ako veci fun
gujú v Angl icku. . . 

Vždy som si myslela, že v Anglicku neexis
tujú detské domovy a nedávno som sa do
zvedela opak. Možno sa napokon ten váš 
systém od nášho ani tak veľmi nelíši... 
O vašich domovoch veľa neviem, takže 
to nemôžem porovnať. Naše „detské do
movy" sú malé zariadenia, ktoré vlastní 
OÚ alebo súkromná agentúra. Každá 
pestúnska domácnosť, kde je viac ako 6 
detí (čo nie sú súrodencami) sa už pova
žuje za „detský d o m o v " a musí sa riadiť 
príslušnou legislatívou. „Detské domo
vy" sú určené pre staršie deti (12,13-roč-
né), ktoré nie sú vzhľadom na svoje 
predchádzajúce skúsenosti schopné žiť 
v rodine alebo si neželajú byť umiestne
né do rodiny. 

Koľko detí môže bývať v „detskom do
move"? 
Nemalo by tam bývať viac ako 20 detí, 
ale v skutočnosti i ch tam n i k d y nie je 
viac ako 10 - 12. V našom okrese máme 
d o m , kde sa môžeme postarať o 8 detí. 

Ako to v ňom vyzerá, koľko má zamest
nancov? 
Zvyčajne ide o veľký rodinný d o m , ktorý 
spĺňa všetky potrebné predpisy. Každé 

dieťa má vlastnú spálňu. Väčšinou je 
tam jeden kvalifikovaný sociálny pra-
covník-manažér a niekoľko zamestnan
cov. Snažíme sa zabezpečiť jedného pra
covníka na jedno dieťa. Pracuje sa na 
smeny. Ak sa staráme o problematické 
dieťa, počet zamestnancov sa zvýši. 

No, myslím, že medzi našimi systémami 
JE rozdiel. Takže, ak je toto jedinou úlo
hou „detských domovov", čo sa stane, 
keď sa dozviete o dieťati, ktoré treba vy
brať zo škodlivého prostredia? Máte 
k dispozícii toľko pestúnov, že ho môžete 
hneď umiestniť do rodiny? 
Najprv hľadáme vhodných opatrovate
ľov v najbližšom r o d i n n o m a priateľ
skom o k r u h u dieťaťa. Ak nie sme úspeš
ní, hľadáme pestúnsku rodinu . Každý 
okresný úrad má z o z n a m svojich pestú
nov. Vieme, kto má voľné miesto. Ak ne
nájdeme vhodnú alternatívu, obrátime 
na súkromné agentúry, ale ich služby sú 
väčšinou veľmi drahé. Ak dieťa prijíma
me večer, alebo cez víkend, hľadáme 
v zozname pohotovostných rodín - sú 
to pestúni, čo poskytujú pohotovostné 
prechodné ubytovanie. 
Znamená to, že pestúni nemajú možnosť 
si vybrať a musia prijať dieťa, ktoré im 
přidělíte? 

To záleží od systému, aký daný okresný 
úrad používa. V našom okrese si pestúni 
môžu vybrať a nemusia dieťa prijať. Ak 
však nemajú dieťa v opatere, nepoberajú 
ani žiadne príspevky. V iných okresom 
sú platení stále, ale musia prijať každé 
pridelené dieťa. 

Ako sú pestúni platení? Sú zamestnanca
mi okresného úradu? 
V našom okrese dostávajú pestúni dva 
typy príspevkov: výživné - t.j nezdani
teľný príspevok na dieťa, z ktorého sa 
majú platiť všetky náklady spojené s die
ťaťom; a pestúnske - t.j. plat (plat nie je 
veľký a začína byť porovnateľný s platom 
v zamestnaní až pr i troch deťoch - pozn. 
M.T. ) . Pestúni nie sú zamestnancami 
okresného úradu. Mnohokrát sú to ženy 
v domácnosti, alebo nezamestnaní, pobe
rajúci sociálne dávky (vtedy sa ich pes
túnsky plat berie ako príjem a dávky sa 
znížia). Niektorí pestúni majú aj ďalší 
príjem - buď sú na predčasnom dôchod
k u , alebo pracujú na skrátený úväzok. 
Niektoré rodiny, čo majú v dlhodobej 
opatere viac detí, vystačia s pestúnskymi 
príspevkami. 
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Takže príjem pestúnov sa dá ľahko odvo
diť: počet detí krát výživné a plat. 
N i e je to také jednoduché. Skúsenejší 
pestúni môžu dostávať vyšší plat. Zvlád
nu totiž aj náročnejšie deti, ktoré si vy
žadujú sústredenú starostlivosť, a tak 
pestúni potrebujú kompenzáciu za to, 
že už nemôžu prijať ďalšie dieťa. V na
šom okrese rozlišujeme 3 stupne pes
túnskej skúsenosti. 

Koľko detí môže mať jeden pestún? 

Podľa zákona by 1 pestún nemal mať 
viac ako 3 deti. Výnimkou sú súrode-
necké skupiny a núdzové prípady, vtedy 
však treba požiadať o výnimku a urobiť 
posudok týkajúci sa rizík s takýmto 
umiestnením štvrtého dieťaťa do rodi 
ny. Tento posudok musí schváliť Okres
ná pestúnska komisia , najlepšie ešte 
pred umiestnením dieťaťa. 
Znamená to, že dbáte, aby súrodenci 
ostávali spolu? 

Právne odporúčania hovoria, že súro
denci by m a l i vždy ostať spolu. Ak sa to 
nedarí, aspoň sa snažíme, aby bol i v blíz
k o m kontakte. H o c i ich biologická rodi
na zlyhala, v dospelosti si súrodenci 
môžu byť navzájom oporou. 

Ako je to u vás so stretnutiami detí s bio
logickými rodičmi? 

Plánovanie stretnutí, podrobnosti o bý
vaní a vzdelávaní dieťaťa sú súčasťou po
drobného plánu starostlivosti, ktorý 
musí byť vypracovaný pr i príjmaní súd
neho rozhodnutia . Pred prijatím súdne
ho rozhodnutia musí OÚ zabezpečiť čo 
najčastejšie (3-4 krát do týždňa) stretnu
tia dieťaťa s rodičmi, keďže sa ešte nevie, 
či sa dieťa nevráti naspäť do rodiny. Ak 
súd tozhodne o vyňatí dieťaťa z rodiny, 
frekvencia stretnutí sa zníži. Pravidelné 

stretnutia s rodičmi sú naplánované do
predu, zvyčajne v našom r o d i n n o m cen
tre, nie v pestúnskom dome, musíme sa 
totiž starať o ochranu pestúnov. 
Ste v kontakte s biologickými rodičmi? 
Áno, každých 6 mesiacov (neskôr tro
c h u zriedkavejšie) sa konajú pravidel
né zákonom stanovené stretnutia, k to
ré prehodnocujú starostlivosť o dieťa. 
Sú to stretnutia kľúčových ľudí za in

teresovaných do starostl ivosti o dieťa 
a sú organizované na to, aby sa zabez
pečilo uspokojenie všetkých potrieb 
dieťaťa. Stretnú sa tu : pestúnski r o d i 
čia, i c h sociálny pracovník, zástupca 
školy, ktorú dieťa navštevuje, zdravot
nícky ptacovník (ak tteba riešiť nejaké 
zdravotné problémy), sociálny pracov
ník dieťaťa a biologickí rodičia. 

Takže až kým súd nevydá rozhodutie, 
dieťa nevie, čo ho čaká? 

Nevie. Je to pre všetkých ťažké a želali by 
sme si skrátenie tohto neistého obdobia. 

Po rozhodnutí súdu dieťa odíde do „stálej" 
rodiny. Teda zažije aspoň jeden presun. 

Nie vždy. V ideálnom prípade dieťa osta
ne v prvej pestúnskej rodine. Ale väčšinou 
sa to nepodarí. Snažíme sa znížiť počet 
presunov dieťaťa na m i n i m u m . . . Niekedy 
však pestúni s dieťaťom nedokážu nájsť 
spoločnú reč a dieťa sa musí niekoľko
krát sťahovať ešte pred vydaním súdneho 
rozhodnut ia 

Čo ak sa vám nepodarí nájsť „stálu" ro
dinu pre dieťa vo vašom okrese? 

Skontaktujeme sa s inými okresnými 
úradmi v oblasti , miestnou súkromnou 
agentúrou, pestúnmi z iných okresov, 
zverejníme inzerát s podrobnosťami 
o dieťati v Foster Publication Network 
(Publikácia pestúnskej siete). Pestúnov 
vyberáme tak, aby ich možnosti a záuj
my vyhovovali možnostiam a záujmom 
dieťaťa. 

Kto má prístup k takýmto inzerátom? 
Iba registrovaní pestúni, adoptívni rodi
čia a akreditované agentúry. 

Pre dieťa musí byť ťažké zvykať si na 
nové prostredie, kamarátov, školu... 
Snažíme sa zabezpečiť, aby dieťa nemu
selo zmeniť školu, aby malo aspoň aký-
taký pocit stability. Do školy ho vozí 
buď jeho pestún, alebo zabezpečíme ta
xík s doprovodom. Keď je už isté, že sa 
dieťa nebude ďalej ptesúvať, preložia ho 
do školy pr i novom mieste bydliska. 

Pripravujete pre deti aj niečo ako Knihu 
života? 
Áno, zväčša dve. Jednu pre blízkych -
s fotkami, druhú súkromnú - s podrob
nými dôležitými informáciami. 

Čo sa stane, keď dieťa vo svojej stálej ro
dine dovŕši 18 rokov? 
V A n g l i c k u je táto hranica 16 rokov, lebo 
dovtedy trvá povinná školská dochá
dzka. Ak sa dieťa rozhodne ďalej študo
vať, okresný úrad bude podporovať jeho 
aj pestúnsku r o d i n u až do ukončenia ba
kalárskeho štúdia. Ak sa dieťa rozhodne 
odísť, dostane príspevok 900 libier na 
osamostatnenie (zariadenie novej do-

Ani v jednom případě nebyla P P P jedno
značně definována jako řešení krátkodobé 
či dlouhodobé. J e j í dé lka se řídí podle po
t ř eb dí těte . Téměř ve všech zemích (kromě 
Norska a Chorvatska) jsou některé profe
sionální rodiny připraveny přijmout i dítě 
v akutní nouzi jako přechodné řešení než se 
pro dítě najde dlouhodobé umístění nebo 
než se situace v rodině stabilizuje. Jinak se 
dé lka pobytu pohybuje od několika měsí
ců až po 20 let (Švédsko). Obvykle končí 
P P P v 18 letech. V některých případech je 
možněji prodloužit až do 20 let (Belgie), 
21 let (Švédsko), event. 23 let (Dánsko, 
Norsko). S prodloužením musí souhlasit 
dítě i pěstouni. Maximální počet dětí, kte
ré je možné umístit v jedné rodině, není 
většinou určen. Švédsko a Belgie mají limit 
4 děti, Chorvatsko maximálně 10 dětí. 
V Norsku sice neexistuje zákonem stanove
ný limit, ovšem málokdy jsou do rodiny 
umístěny více než 2 děti. 
Děti z P P P navštěvují převážně státní š k o 
ly nebo školy speciální v návaznosti na je
jich zvláštní potřeby. Náklady spojené se 
vzděláním hradí stát, popř. pěstouni, kte
ří obdrží prostředky od státu. 
Ve všech případech byl jako klíčová osoba 
označen sociální pracovník, který rodinu 
provází od přijetí dítěte, v roli supervízora je 
s rodinou v pravidelném kontaktu a v přípa
dě potřeby sprostredkuje další nutné od
borné služby. 
Až na Holandsko a Ausrrálii, kde se nám 
potřebné údaje nepodařilo ověřit, je v ostat
ních zemích s profesionálními pěstouny 
uzavřena smlouva, která stanovuje jejich 
práva a povinnosti, stejně jako výši finanční 
odměny a úhradu nákladů spojených s PPP. 
Např. v Norsku je o d m ě n a profesionálního 
p ě s t o u n a ve výši, která odpovídá platu pra
covníka v ústavním zařízení, plus jsou sa
mozřejmě uhrazeny běžné životní náklady 
dítěte. Z ekonomického hlediska je tento re
lativně nákladný spůsob stále úspornější než 
hrazení nákladů na pobyt dítěte v ústavním 
zařízení. 
Profesionální pěstounské rodiny využívají 
běžné nabídky sociálních s lužeb, které jsou 
v případě potřeby rozšířeny o další odborné 
služby (psychologické, zdravotní atd). 
V Holandsku, Belgii, Dánsku a Norsku mají 
čtenáři k dispozici časopis zaměřený na ná
hradní rodinnou péči. Dále organizace vy
dávají nejrůznější informační tiskoviny. 
V Belgii a Holandsku probíhají pravidelné 
informační kampaně (Týden pěstounské 
péče - Belgie). Poměrně často vychází člán
ky o N RP i v běžném periodickém tisku, ro
diče se účastní setkání s jinými profesio
nálními pěstouny za účasti sociálních 
pracovníků a dalších odborníků, jsou natá
čeny dokumentární filmy. 

Celý evropsky výzkum V. Bubleovej a M. Kova
říka z roku 2002 najdete na stránke 
http:/'/www. vupsv. cz/Bubleova_Kovarik_Mezi-
nar_srov_pestoun _pece.pdf 
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mácnosti). Niekedy pestúni ušetria pe
niaze z výživného (snažíme sa ich po
vzbudzovať, aby to robili) a dieťa dostane 
tieto úspory pri odchode. 
Čiže 16-ročný chlapec alebo dievča môžu 
odísť z pestúnskeho domu a začať žiť sa
mostatne... Lenže kde? Ako? 

Ak sa rozhodnú odísť z d o m u v 16-tich, 
môžu dostať od okresného úradu špe
ciálnu podporu, pretože akékoľvek so
ciálne dávky môžu podľa zákona začať 
dostávať až 18-roční. To isté platí pre 
štátne sociálne byty. Preto okresný úrad 
pre tieto deti zabezpečuje nejakú formu 
ubytovania - podporné bývanie, ubyto
vanie v Y M C A zariadeniach atď. 

Musí to byť pre tie deti veľmi ťažké. 

Štatistiky potvrdi l i , že tieto deti sú ne
skôr znevýhodnené p r i hľadaní zamest
nania a ďalšom štúdiu. Preto vláda vy
dala nariadenie, že každý okresný úrad 
musí ustanoviť špeciálnu službu pre de
t i , ktoré opúšťajú opateru. Sociálni pra
covníci im poradia p r i hľadaní zamest
nania, snažia sa ich povzbudiť do 
ďalšieho štúdia, pomáhajú p r i hľadaní 

ubytovania. Niektoré deti sa tiež roz
hodnú vrátiť k biologickým rodičom. 

Môžeme sa ešte na chvíľu vrátiť k pestú
nom? Ako ich vyberáte? 

Všetci pestúni musia ptejsť dosť prís
n y m výberom. Najprv musia absolvovať 
úvodné hodnotenie a podať základné 
informácie o sebe, ktoré preveríme. Po 
absolvovaní štandardného štvordňové
ho skupinového školenia vypracované
ho Bri tskou asociáciou adoptívnych ro
dičov a pestúnov musíme spolu ešte 
vyplniť formulár F, ktorý sa týka všet
kých sttánok života rodiny. Trvá to asi 
12 týždňov, vtedy žiadateľov pravidelne 
raz do týždňa navštevujem. N a p o k o n 
prichádza schválenie pestúnskou k o m i 
siou (predseda, skúsený pestún, bývalý 
chovanec v pestúnskej rodine, sociálny 
pracovník nezávislej agentúry, sociálny 
pracovník z oddelenia pestúnskej sta
rostlivosti a sociálny pracovník z odde
lenia adopčnej starostlivosti). 
A čo ak ide o ľudí, čo nemajú žiadne 
skúsenosti s deťmi? 

Navrhneme i m , aby sa prihlásili ako 
dobrovoľníci do miestnej škôlky, alebo 
ich skontaktujeme s nejakou fungujú
cou pestúnskou rodinou, aby sme sa 
ubezpečili, že majú reálnu predstavu 
o t o m , do čoho idú. 
Máte pre pestúnov nejakú vekovú hra
nicu? 

Nie . Ak počas svojej kariéry dosiahnu 
dôchodkový vek, môžu ďalej fungovať 
ako rodina na vydýchnutie. (Už sme 

o takýchto rodinách v Nebyť sám písali -
pozn. M . T.) 

Hodnotí budúcich pestúnov aj psychológ? 
Nie . So svojím vzdelaním a skúsenosťa
mi som schopná si všimnúť potenciálne 
problémy a zhodnotiť spoľahlivosť jed
notlivých uchádzačov. 

Kto sa môže stať pestúnom? 
Každý. Slobodní ľudia, manželské páry, 
páry s rovnakou sexuálnou orientáciou. 

Umiestňujete deti aj k pestúnom inej ra
sy? 
Snažíme sa, aby umienenie sedelo po ra
sovej aj náboženskej stránke, no v núdzo
vých situáciách to niekedy nie je možné. 

Ako pomáhate pestúnskym rodinám? 
Náš okresný úrad prevádzkuje rodinné 
centrum, kde podporujeme pestúnov 
aj deti. Je t a m psychológ, zamestnanci 
a dobrovoľníci. Máme tiež tetapeutické 
k o m u n i t y a špecializované „domovy 
detí". 

Je okresný úrad jediná inštitúcia, opráv
nená registrovať pestúnov a poskytovať 
pestúnsku starostlivosť? 
N i e , toto môžu robiť aj akreditované 
súkromné agentúry a náboženské i n 
štitúcie. 

Ďakujem veľmi pekne za rozhovor. 

Nabudúce by som sa chcela v rozhovore 
s niekým kompetentným dozvedieť, ako je 
to v Anglicku a adopciami. Ak máte nejaké 
otázky, dajte ich vedieť do redakcie. 

M á r i a Tiňová 

Ang l i cký systém náh radne j výchovy 
Na základe Z á k o n a o d i e ť a t i z r o k u 1 9 9 9 , má okresný úrad 
(OÚ) povinnosť poskytovať služby deťom v núdzi a deťom, kto
rým hrozí riziko značného ublíženia. V prvom prípade sú to na
jmä p o s t i h n u t é d e t i a d e t í v s o c i á l n e d e p r i v o v a n ý c h o b l a s t i a c h . 
V druhom prípade sú to d e t i , k t o r ý m h r o z í ub l í žen ie zapríči
nené poskytovanou starostlivosťou. Vtedy môže OÚ požiadať 
súd o vydanie predbežného opatrenia, aby mohol dieťa v y ň a ť 
zo š k o d l i v é h o p r o s t r e d i a . O opatrení rozhoduje sudca alebo 
úradník so súdnou právomocou. Zväčša kým súd rozhodne, 
úrady vyvinú všemožné úsilie, aby sa domáca situácia zlepšila 
a dieťa sa mohlo vrátiť domov. Ak intervencia nie je úspešná, 
OÚ môže žiadať súd o rozhodnutie. Pokiaľ súd zhromažďuje 
materiály, aby mohol prijať informované rozhodnutie, sociálny 
pracovník pripraví podrobný p l á n s t a r o s d i v o s t i o d i e ť a . Tento 
plán obsahuje záujem miestneho úradu buď o zverenie dieťaťa 
do a d o p c i e , alebo o jeho umiestnenie do p e s t ú n s k e j s t a r o s t l i 
v o s t i . Sú tam aj údaje o jeho ďalšom umiestnení (mená budú
cich pestúnov), alebo zverení do starostlivosti príbuzných, či 
o návrate domov, s tým, že rodine bude poskytnutá komplexná 
podpora. Súčasťou sú aj podrobnosti o rozhodnutí, ktoré sa vy
žaduje od súdu. 

Celý proces trvá 1 a p o l až 3 r o k y , končí súdnym rozhodnutím 

o ne/odňatí dieťaťa. V prípade odňatia rozhoduje o: 
— umiestnení (vzťahuje sa na špeciálnu osobu, pestúna, rodič 

si odtiaľ dieťa nemôže vziať), 
— dozore (rodičia budú pod dozorom určenej osoby), 
— pestúnstve (OÚ sú pridelené rodičovské právomoci). 

Doposiaľ rodičovská z o d p o v e d n o s ť o s t á v a a j na b i o l o g i c k ý c h 
r o d i č o c h d i e ť a ť a . Ak plán starostlivosti obsahuje adopciu a tá
to je zaručená súdom, akonáhle sa nájde vhodná rodina pre 
dieťa, súd je požiadaný o rozhodnutie o uvoľnení, čím r o d i č i a 
s t r a t i a r o d i č o v s k é p r á v o m o c i . Dieťa j e potom u m i e s t n e n é do 
svojej b u d ú c e j r o d i n y a podáva sa žiadosť o adopciu v rámci 
stanovenej lehoty. 

Z o p á r č í s e l : 
V e ľ k á B r i t á n i a má asi 60 miliónov obyvateľov. 
Podľa štatistiky uverejnenej na stránke Britskej asociácie pre 
adopciu a pestúnsku starostlivosť (http://www.baaf.org.uk/in-
fo/stats/england.shtml) bolo 30. 3. 2005 v opatere okresných 
úradov 60 9 0 0 d e t í . Z nich 68 % žilo v pestúnskej starostlivos
t i , 11 % v „detských domovoch", 9 % so svojimi rodičmi, 5 % 
bolo umiestnených do adopcie (v tom roku) a 5, 5% v iných za
riadeniach, napr. v internátnych školách. 
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Rodičovský príspevok vylúčil o d m e n u 
pestúna. O M Y L ? Žiaľ, p r a v d a . 

Onedlho odbije polnoc a ja rozmýšľam, 
za krorý koniec chytiť to, čo chcem vypove
dať a čo sa mi zdá ako jeden strašný omyl... 

Minulý rok v júli sa stal zázrak. Moje 
vtedy 3-ročné dieťa, ktoré som mala v pes
túnskej starostlivosti, mohlo byť opäť so 
mnou na materskej dovolenke! Schválilo sa 
totiž niečo fantastické: náhradný rodič die
ťaťa v pestúnskej starostlivosti má možnosť 
poberať rodičovský príspevok i v prípade, že 
dieťa je staršie ako tri roky po dobu 3 rokov 
od rozhodnutia súdu o pestúnskej starost
livosti, maximálne do 6. roku dieťaťa Dlho 
som si niečo také priala, veď mnohí vieme, 
čo sa deje, keď do rodiny príde „staršie" die
ťa, a nie bábätko. Koľko bolestí, zranení, za
nedbania, zaostávania a rôznych porúch 
treba okamžite riešiť. A je to takmer ne
možné, keď sme väčšinu dňa od seba - ono 
v škôlke, ja v práci. Taktiež vzájomný vzťah 
sa mnohokrát rozbieha iba veľmi pomaly. 

Začiatkom tohto roku mal byť v plat
nosti nový zákon o zvýšení odmeny pes
túna mesačne na 4200 Sk bez ohľadu na 
to, koľko je v rodine detí. Tešila som sa, 
táto zmena nám prinesie veľa, keďže ocka 
nemáme a dokopy sme štyri „dievčatá". 

V marci mi došlo akési predvolanie 
z úradu práce. Keď som sa telefonicky zho
várala s pracovníčkou úradu, moje sny 
o tom, že si možno konečne kúpime rebrík 
(tak potrebný v dome), či očalúnime staré 
kreslo z detskej izby, sa začali rozplývať. 

Úradníčka mi totiž oznamovala, že 
keďže poberám rodičovský príspevok, ne
mám nárok na odmenu pestúna. 

„Áno, počula som o tom čosi, ale mňa 
sa to predsa netýka," vysvetľovala som jej. 
„V pestúnskej starostlivosti mám ešte 
ďalšie dieťa, preto mám právo poberať 
odmenu pestúna." 

„Príďte ku mne do kancelárie, poroz
právame sa o tom," počula som z telefónu. 

Pocítila som zúfalstvo a strach. 
„Toto musí byť omyl. Predsa by mi ne

zobrali odmenu pestúna, veď rodičovský 
príspevok sa druhého už osemročného 
dieťaťa nijak netýka," hnalo sa mi hlavou 
stále dookola. 

Konečne sa mi podarilo telefonicky 
spojiť s OZ Návrat. 

„Áno, žiaľ, je to tak," potvrdil mi i n 
formácie Marek. 

„To je strašné," zmohla som sa na re
akciu. Ešte v ten istý deň som na úrade 

pokorená podpisovala papiere, že súhla
sím s rozhodnutím... 

Čo sa vlastne stalo? Keď som o tom 
neskôr rozmýšľala, bola som užasnutá, 
s čím všetkým je táto zmena spojená: 
1. Keďže suma rodičovského príspevku 

a odmeny pestúna je rovnaká, „o nič 
vlastne neprichádzam!" - ako mi bolo 
oznámené nemenovanou osobou z úra
du. Ibaže zo sumy, ktorá bola pôvodne 
určená predsa len na čosi iné, teraz 
mnohí nutne musia kupovať (v prípade 
bábätká) sušené mlieko (čo je cca 1000 
- 1500 Sk mesačne) a plienky (mesačne 
cca 1000 Sk). To sú nevyhnutné veci! 
Nerozhodujú sa, či áno, či nie, jednodu
cho musia. Takto im po odpočítaní 
týchto veľkých položiek ostáva asi 1700 
Sk mesačne. Ako môže byť táto čiastka 
čo i len porovnateľná s odmenou pes
túna? A ako ju vôbec môže nahrádzať? 

2. V prípade, ak mám ešte ďalšie dieťa, či 
deti v pestúnskej starostlivosti, nie sú 
tieto deti (i my rodičia) výrazne f i 
nančne znevýhodnené? 

3. V prípade, ak by som bola na mater
skej s bábätkom, poznamenávam, že 
je nás o jedného viac, nie menej... 

4. V prípade, ak by som bola na mater
skej so svojím biologickým dieťaťom 
a zároveň mám ešte staršie dieťa (de
ti) v pestúnskej starostlivosti, ako je 
možné, že naň (na ne) nedostávam 
odmenu pestúna? 

5. V prípade, že by som bola na materskej 
iba s jedným dieťaťom v pestúnskej sta
rostlivosti, dostanem momentálne pod
statne menej ako pred rokom 2006. Na 
porovnanie: v roku 2005: rodičovský 
príspevok 4 230 Sk + odmena pestúna 
1 430 Sk krát počet detí v starostlivos
ti. V rodine, kde sa samotná pestúnka 
stará o tri deti v pestúnskej starostli
vosti, pričom s jedným z nich je na ro
dičovskej dovolenke, bola teda celková 
suma 8 520 korún. A v súčasnosti: ro
dičovský príspevok bez ohľadu na po
čet zverených detí je 4230 Sk. 

6. V čase, keď sa toľko hovorí o tom, že 
detí (hlavne tých do 1 roka, ktorých 
by sa samozrejme materská týkala) by 
malo byť v domove čoraz menej (tie 
maličké dokonca žiadne), sa mi zdá 
tento zákon úplne v rozpore s plánmi 
pani ministerky. 

7. Čím sa vôbec líši finančný stav ženy na 
materskej s dieťaťom v pestúnskej sta
rostlivosti so situáciou po nej? Finan
čne ničím! Ako je to vôbec možné? 

8. Po tomto všetkom sa pýtam: „Som 
vôbec momentálne pestúnska mat
ka?" Nech mám i desať detí v pestún
skej starostlivosti, odmenu pestúna 
nemám žiadnu. 

Myslím, že by tých bodov mohlo byť 
aj viac. Je mi z toho smutno a je mi ľúto 
tej obrovskej kopy detí v domovoch. Mys
lím, že tento zákon vôbec nenapomohol 
tomu, aby ich tam bolo menej. Práve na
opak... 

Sama som plánovala a túžila si zobrať 
ďalšie dieťa-bábätko do pestúnskej sta
rostlivosti. 

Ale keďže príjem ďalšej dospelej oso
by v rodine, žiaľ, nemáme, dvere do bu
dúcnosti s novým maličkým svetielkom 
sa momentálne trochu privreli. 

Jediný rozdiel, či výhodu medzi mater
skou a obdobím po nej vidím iba v tom, že 
môžem byť doma s dieťaťom 24 hodín 
denne a venovať sa mu (čo je predsa nevy
hnutné) a tiež v tom, že sa toto obdobie 
započítava do dôchodku. Je to však, mys
lím, žalostne málo... 

Odkaz pre všetkých: 
Prosím, pripojte sa, napíšte nám o svojich 

pocitoch a skúsenostiach v súvislosti s uplatne
ním tohto zákona, keď rodičovský príspevok vy
lučuje odmenu pestúna. A ak viete o bodoch, 
ktoré v texte nie sú uvedené, alebo naopak s nie
ktorými nesúhlasíte, napíšte nám o tom. Snáď 
sa nám spolu podarí nájsť nejaké riešená tohto 
veľkého „omylu". 

Ďakujem. 

Monika Znamenáčková, Sečovce 
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Hľadá s a p ro f e s i oná l na r o d i n a 
O s k ú s e n o s t i a c h s v y h ľ a d á v a n í m p o t e n c i á l n y c h p r o f e s i o n á l n y c h r o d i č o v 
medz i n e z a m e s t n a n ý m i 

Niekedy na jar minulého roka mi na
padla myšlienka, ako v zmysle nových 
právnych noriem (nový Zákon o rodine 
a Zákon o sociálnoprávnej ochrane) pomôcť 
deťom, ktoré vyrastajú v detskom domo
ve a nemôžu z rôznych dôvodov v tomto 
čase odísť do rodiny. 
Keď hovoríme odísť do rodiny, akú ro
d i n u máme na mysli? 

^ Po prvé je to vlastná biologická ro
dina dieťaťa, teda m a t k a a otec, prí
padne iní príbuzní - starí rodičia, te
ty a ujovia a pod . 
Po druhé je to n á h r a d n á rodina, či
že osvojitelia (po s tarom adoptívni 
rodičia) alebo pestúni, ktorí môžu 
vychovávať aj dieťa, čo nie je právne 
voľné, čiže má kontakt s v lastnou 
r o d i n o u . 

Ptečo to tak rozpisujem? Je totiž stále ve
ľa detí, ktoré sa z rôznych dôvodov ne
môžu vrátiť späť do biologickej rodiny. 
Príčinou je i to, že je málo inštitúcií a or
ganizácií, ktoré pomáhajú rodičom 
usporiadať si svoje rodinné a bytové po
mery tak, aby sa dieťa mohlo vrátiť do
mov. Ale veľkú skupinu detí v detskom 
domove tvoria tie deti, ktoté sú tzv. 
právne voľné, ale z rôznych dôvodov 
nie je o ne záujem zo sttany žiadateľov 

o osvojenie. Sú to napr. deti vyššieho ve
ku (staršie ako 3 roky), deti iného etnika 
(rómske...), postihnuté deti, väčšie súro-
denecké skupiny (3 a viac súrodencov) 
a pod. Takže stále nám zostáva veľká 
skupina detí, ktoré aj keď sa maximálne 
snažíme dostať ich do rodiny, musia časť 
svojho detstva, niekedy aj niekoľko ro
kov, stráviť v detskom domove. A práve 
pre tieto deti vznikol inštitút profesio
nálneho rodičovstva. 

Inštitút profesionálneho 
rodičovstva 
Profesionálny rodič je zamestnanec detské
ho domova, ktorý sa d o m a vo svojom by
te či dome stará o dieťa z domova, čiže 
dieťa s nariadenou ústavnou starostli
vosťou. Profesionálni rodičia dostávajú 
za svoju prácu mzdu (tak ako vychováva
telia v DeD) , musia tiež spĺňať určité kva
lifikačné predpoklady (mininálne úplné 
stredoškolské vzdelanie a 40 alebo 60 
hodín prípravy) a dostávajú príspevky na 
dieťa, ktoré im zo svojho rozpočtu vy
pláca detský domov. 
Vrátim sa k úvodnej vete: „Niekedy na 
jar minulého roka mi napadla myšlien
ka. . . " Povedala som si , že možno i me
d z i nezamestnanými takí ľudia sú... 

Z 36 vytipovaných a pozvaných na pre
zentáciu sa 12 prihlásilo do prípravy, 
ktorú sme im ponúkli f o r m o u rekvali
fikačného kurzu na Úrade práce, so
ciálnych vecí a rodiny v Trnave. Dnes sa 
z tej skupiny zúčastňuje prípravy 9 po
tenciálnych budúcich profesionálnych 
rodičov alebo pestúnov. Mnohí ľudia sa 
po získaní prvých informácií na kon
zultáciách u nich d o m a rozhodl i , že tá
to ptáca nie je pre nich. R o z h o d l i sa 
v správnom čase. Ak by už m a l i d o m a 
dieťa, bolo by to horšie. 

Často sa nás záujemcovia o profesio
nálne rodičovstvo pýtajú, aké dieťa 
m ô ž u dostať. Jednoznačne odpovedať 
je ťažké. „To, ktoré to potrebuje..." o d 
povedáme. M e d z i tie deti , ktoré akútne 
potrebujú r o d i n u , hoc i len na niekoľko 
týždňov či mesiacov, patria bábätká. De
ti , ktoré potrebujú pre zdravý emocionál
ny vývin mať jedného stáleho človeka, 
ktorý sa o ne stará, kŕmi ich, prebaľuje, 
uspáva a pod. To sestričky, vychovávatelia 
či iní pracovníci detského domova nedo
kážu poskytnúť ani v ideálnom prípade. 
Uvedomujem si, že mnohé niekoľkome
sačné bábätká veľmi skoro odchádzajú 
do osvojiteľských rodín. Ale aj tých nie
koľko týždňov, keď čakajú na vybavenie 
potrebných náležitostí, majú právo na 
jedného opatrovateľa, a nie 4-5 striedajú
cich sa sestričiek. Často ľudia argumen
tujú tým, že keď si dieťatko zvykne na 
jedného človeka, napr. profesionálneho 
rodiča, a potom bude odchádzať do osvo-
jiteľskej rodiny, tak prežije stratu, bude 
smutné, bude plakať... To je pravda, bude 
to tak. Ale pre nás je to signál, že dieťat
ko je zdravé a normálne sa vyvíja aj 
v emocionálnej oblasti, vie plakať a smiať 
sa. To je totižto oblasť vývinu, ktorá v det
ských domovoch najviac utrpí, keďže die
ťa nemá príležitosť pripútavať sa k jednej 
osobe, prežívať, ale aj vidieť dospelých pre
žívať prirodzené ľudské emócie v priro
dzenom rodinnom prostredí. 
Záujemcovia o náhradnú rodinnú sta
rostlivosť sa ešte pýtajú: „A m ô ž e m e si 
dieťatko vyb r a ť?" Naša odpoveď je: 
„Ak chceme, aby vaša r o d i n a bo la pre 
dieťa bezpečným miestom, kde bude 
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zahrnuté láskou, tak aj vy, profesionál
ni rodičia, aj dieťa musíte mať možnosť 
vybrať si. Veď budete spolu žiť." Ešte 
jedna otázka sa často vyskytuje: „Aká 
je mzda profesionálneho r o d i č a ? " 
Od minimálnej m z d y až po priemernú, 
rozhodnut ie o výške je však plne v r u 
kách riaditeľa detského domova. 
A čo obsahuje pr íprava profesionál
nych rodičov? V našom programe PRÍ
D E , licenciu na ktorý zakúpil Úsmev ako 
dar, ide o skupinovú prípravu a i n d i 
viduálne konzultácie doma. Na skupine 
účastníkom ponúkame zážitky, ktoré 
im pomôžu zažiť si, čo môže ptežívať 
dieťa, čo bolo odmietnuté, zanedbávané 
alebo zneužívané. Tiež učí porozumieť 
potrebám dieťaťa, o ktoré sa staráme, 
ktoré sa nám nenarodilo a možno neja
kú časť svojho života prežilo v inej rodi 
ne, v i n o m prostredí a od nás možno 
znovu odíde do inej rodiny. Na domá
cich individuálnych konzultáciách zase 
s účastníkmi aj celou ich r o d i n o u hovo
ríme o t o m , čo sa zmení, keď dieťa nie
koho iného do tejto rodiny príde. Tiež 
poznávame v bezpečnom prostredí do
mova silné stránky, ale aj potreby budú
cich náhradných rodičov. 

Problematika náhradnej rodinnej sta
rostlivosti je veľmi veľká a široká téma 
a ja budem rada, ak sa zvýši záujem o dis
kus iu na túto tému, ktorá je tiež oprade-
ná množstvom nesprávnych mýtov 
a dezinformácií. Na záver možno jednu 
otázku: „Ak by ste sa vy nemohli sta
rať o svoje milované dieťa, dali by ste 
ho do domova?" Odpovedzte si na ňu 
a skúste si povedať aj prečo... 

Danka Pukancová, 
Úsmev ako dar, Trnava 

Domov je rodina 
Detský domov nieje domov, domov je 
mama a otec, domov je rodina. 
Preto sme takto nazvali projekt na re
kvalifikačný kurz pre nezamestnaných 
na profesiu „profesionálny rodič" . 
Napriek tomu, že M P S V a R projekt pod
pori lo , nepochodil i sme na ÚPSVaR 
Úradníci nechápali projekt ako rekva
lifikačný kurz , ale ako prípravu žiadate
ľov o náhradné rodičovstvo. 
Pochopenie sme nakoniec našli v Agen
túre podporovaného zamestnania v So-
motore, kde 16 nezamestnaných žien ab
solvovalo kurz a dozvedeli sa m n o h o 
zaujímavých, pre ne dovtedy neznámych 
skutočností. Všetky bol i veľmi vnímavé 
k potrebám detí v detských domovoch, 
živo sa zaujímali o činnosť občianskych 
združení, ktoré pomáhajú náhradným 
rodinám, so záujmom absolvovali psy-
chosociálny výcvik i prvé zoznámenie 
s počítačom, aby vedeli komunikovať 
prostredníctvom internetu aj urobiť vy
účtovanie výdavkov dieťaťa... Nakoniec 
slávnostne za prítomnosti starostky So-

motoru prevzali „certifikát o absolvovaní 
k u r z u " , ktorý z nich síce ešte neurobí ná
hradných rodičov, ale nasadí im „chrobá
ka do hlavy". Takmer všetky majú záujem 
zapojiť sa do nami pripravovaného pro
jektu priateľských rodín a verím, že mno
hé by boli skvelé náhradné mamy. Teraz 
je na nich, aby o tom hovoril i s ocinkom.. . 
O projekt prejavili záujem aj ďalší... snáď 
sa ho podarí zopakovať. 

Eva Lorenzová 

Sme stále s vami 
Predstavte si: Je to rok, čo vás náhle na
vždy opusti l váš milovaný manžel, dobrý 
človek so zlatým srdcom. Stále vnímate 
ranu, ktorá je živá. Je deň pred Štedrým 
dňom. Všade vrcholí upratovacia horúč
ka, od susedov sa nesú lákavé vône via
nočného pečiva, vo vzduchu cítiť očaká
vanie najkrajších rodinných sviatkov. Aj 
vaše deti sa tešia na darčeky, viete, že m u 
síte ... Ale d u c h o m ste v minulost i , spo
mínate... je vám nekonečne smutno. 
V takej situácii bola V i o l k a L i n k o v á 
23. 12. 2005. V t o m prídu priatelia - Tá
ňa Lipková s deťmi. Zastupujú nás všet
kých, ktorí na p á n a Linku v d o b r o m 
spomíname a ktorým chýba, ktorí mys
l ia na V i o l k u a jej päť detí. Lipkovci priš
l i ako „vyslanci" OZ D o m o v v rodine 
v rámci projektu Darujte Vianoce, finan
čne ho podpori lo Konto Orange. 
D e t i sa potešili čokoláde, s ladkostiam, 
htačkám... V i o l k a mala k dispozícii vní
mavé ucho, rameno na vyplakanie.. . 
Ešte jeden darček L i n k o v c i od K o n t a 
Orange dostal i : poukaz na najbližší 
rekreačno-vzdelávací pobyt náhrad
ných rodín, ktorý pripravuje OZ D o 
mov v rodine. Tešíme sa. Dovidenia . 
Sme stále s vami , L i n k o v c i ! 

Eva Lorenzová 
OZ Domov v rodine 
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H l a d né d e t i 
Do Sečoviec sme sa prisťahovali ani ne
viem kedy. Je to iba zopár rokov, no ne
viem prečo, zdá sa mi to akosi dlhšie. 
Možno preto, že sa tu toho udialo toľ
ko. Aj keď na prvý pohľad to ani tak ne
vyzerá... 

Na začiatku Sečoviec sa rozvaľuje 
rómska osada. Inak ju nevolajú než 
Habeš. Vraj tam žije okolo dvoch tisí
cok Rómov. Koľko ľudí žije v samot
n o m mestečku, netuším. Rómovia pr i 
chádzajú do „centra", postávajú pred 
poštou, či pred o b c h o d m i a čakajú. 
Mnohých v i d n o v oranžových bundách 
zametať, či odhrabávať sneh. A mnohí 
sa iba tak túlajú s vreckami od ml ieka 
v rukách a cítiť z n i c h toluén. 

Keď sme pred pár týždňami vychá
dzal i z „výtvarky", p r i bráne čupelo 
chlapča. Čupelo d l h o a nehybne. N e 
chápala som, čo t a m robí, až keď s o m 
podišla bližšie, zbadala som, že sa tra
sie od zimy. To brána ho aspoň t rochu 
chránila pted z i m o u . Dieťa malo na se
be chabé oblečenie — dve tričká s d l 
hým rukávom, akési zodraté nohavice 
a premočené topánky. Bez b u n d y či 
čiapky v treskúcom mraze... 

„Si hladný? Čo si dnes jedol? A k o sa 
voláš?" pýtala s o m sa. 

„Volám sa Marcelka. Jedna teta mi 
dala keksík," odpovedalo dieťa. 

Poznala som ju . Bo la jednou z detí, 
ktoré sa špinavé a usoplené túlali po 
meste a fetovali. 

„Koľko máš rokov?" 
„Sedem." 

A k o som sa neskôr presvedčila, se
dem mala iba v ten deň. Na ďalší už de
väť, či desať. Topánky mala deravé a ja 
som práve deň predtým triedila tie naše 
a m n o h o ďalších, ktoré som priniesla 
takmer zadarmo z Michaloviec. Rátala 
som, že sa k o m u s i zídu. 

Keď som Marce lku ako-tak dala do 
por iadku a ponúkla ju chlebíkom a ča
j o m , povedala som jej, že môže prísť ho
cikedy, keď bude hladná, či keď bude vo
ľačo potrebovať. 

Na druhý deň sa spolu s ňou zjavili 
ďalšie dve rómske deti. 

„Teta, sme hladné. Prosíme si chlebík." 
A tak sme sa začali kamarátiť. Det i už 

ztána postávali pred d o m o m a čakali na 
svoju výslužku. Marce lka priviedla bra
ta. Bo l vysoký ako ona, o rok starší, tak
isto ptvák, ibaže sa zdal byť bystrejší. 
V blízkosti úst mal čerstvú ranu. 

„Čo sa ti stalo?" spýtala som sa. 
„Spadol som," odpovedal, no pozeral 

p r i t o m do zeme. 
„Pozri sa, Marek, povedali sme si, že 

si budeme hovoriť pravdu. Tak čo sa sta
lo?" nedala som sa odbiť. 

„Uhryzol ma potkan. . . " 
Za mojím chrbátom čosi zašramoti

lo. Bola to moja štvorročná dcérka, kto
rá sa medzitým, čo s o m sa rozprávala 
s deťmi, obliekla a natiahla si moje šľap
ky. V rukách niesla cukríky pre deti... 

Naše spoločné stretnutia sa stali 
každodennou t u t i n o u . Pr i bráničke 
sme sa denne rozprávali, kým okolo 
nás prechádzali začudovaní ľudia, nie

ktorí sa usmievali , kým mnohí sa štíti-
vo odťahovali. 

Od detí s o m sa dozvedela nové veci: 
Marce lka s M a r e k o m sú polosiroty, otec 
je vo väzení, m a t k a mŕtva. Starajú sa 
o nich starší súrodenci. Chatrč, v ktorej 
bývajú, sa rozpadáva, nemajú jedlo. 

Ďalšie dievčatko, Er ika , je krásna 
okaňa so svetlejšou pleťou a nádherným 
úsmevom. „Nová" vetrovka jej vydržala 
čistá asi dva dni . Bola nadšená z medve
díka, ktorého sme jej darovali, no už 
o pár dní držala namiesto neho v ru
kách toluén. Vymeni la ho. I dvaja ďalší 
chlapci, ktorí sa občas ukážu, fetujú. 
Starší, sedemnásťročný, zabúda, či má 
vôbec nejakých súrodencov. M i l o sa 
usmieva a vraj — chcel by so m n o u cho
diť. Či mám muža... 

Jedného dňa, keď opäť deti došli, 
Marce lka bola zase bez vetrovky, puló
ver, šál, čiapka, nohavice, ktoré som je 
dala, bo l i preč. Iba známe topánky mala 
obuté. V mrznúcom počasí opäť iba 
v tričkách a teplákoch. 

„Marcelka, kde máš vetrovku?" 
„Perie sa." 
Ale keď sa prala ešte zopár dní, nešlo 

mi to do hlavy a zopakovala s o m otáz
k u . Namiesto nej odpovedal Marek: 

„Brat ju spálil." 
Dreva nebolo, v chattči bola z ima, 

tak popálili, čo sa dalo. I bábiku, z kto
rej sa tak tešila. Ľúto mi bolo a cítila 
som sa úplne bezradná. 

A tu mi prvýkrát napadla otázka, 
k t o t o u s o m ako náhradná m a t k a bo la 
doteraz vždy pobúrená: 

,Je toto sptávne? Nebolo by týmto 
deťom naozaj lepšie v domove?" 

Keď som v ten deň vošla do svojho 
d o m u a našla tam svoje usmiate dieťa, 
ako bojuje s čižmičkami a vetrovkou, na
p l n i l ma pocit vďaky, že toto dieťatko 
un ik lo podobnému osudu. Že je mu tep
lo, je sýte, oblečené, že má vlastnú pos
tieľku, hračky i m a m u , ktorá ho miluje, 
rovnako ako jej dve sestričky. 

Máme všetko, čo pottebujeme, a do
konca i viac. A predsa sa nám to mno
hokrát zdá také bežné a fádne. Potrebu
jeme veci nové a lepšie, aby sme konečne 
bol i šťastní. A preto ráno, keď sa prebu
díme, otvoria sa nám nové možnosti 
a my za n i m i pobežíme i na kraj sveta 
a možno si ani nevšimneme, že hneď za 
bránami našich domov budú p r i t o m 
postávať chudobné a hladné „siroty". 

M o n i k a Znamenáčková , 
Sečovce 
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Čo sa u d i a l o a čo sa chystá 
v jednotl ivých pobočkách 
Úsmev ako d a r 

Chystajú sa r e g i o n á l n e k o n f e r e n c i e 
M o s t y k r o d i n e (Banská Bystrica 16. 5., 
Prešov 17. 5., Nitra 23. 5., Košice 18. 5., 
Bratislava 25. 5., Dolný Kubín 30. 6.). 
N o v é výcv ikové s k u p i n y P R Í D E pre ná
hradných rodičov a žiadateľov (o osvoje
nie, pestúnstvo či profesionálne rodičov
stvo) sa otvárajú v Košiciach, Bratislave, 
Prešove a Nitre. 

K o š i c e 
— V pobočke OZ - Úsmev ako dar, Slo

venskej jednoty č. 10 s tretnutie svojpo
mocnej skup iny n á h r a d n ý c h rodičov . 

— 24. 5. 2006 sa uskutoční s tretnutie ná
h r a d n ý c h rodín v Blatných Remetoch, 
v obci s 23 pestúnskymi rodinami. 

D o l n ý Kub ín 
— Otvorené s t r e t n u t i a n á h r a d n ý c h r o 

dín sa konajú každý druhý piatok 
v mesiaci od 14.00 do 20.00 hod. 
v Dolnom Kubíne. Viac informácií na 
telefónnych číslach 0911 791 057, 
0915 863 505, 0435862348. 

P r i e v i d z a 
— 19. 4. 2006 o 17.00 - Dom kultúry 

v Prievidzi, bol i n f o r m a č n ý v e č e r 
o n á h r a d n e j s t a r o s t l i v o s t i v spolu
práci s Úradom práce, sociálnych ve
cí a rodiny. Hostia boli skúsení od
borníci a praktici. Informačný večer 
by mal byť úvodnou aktivitou k pra
videlným klubom a konkrétnym pro
jektom pre rodiny. 

— V mesiacoch apríl - jún pripravuje 
v rámci SOS programu v í k e n d o v é 
vzde lávan ie pre mladých d o s p e l ý c h 
z d e t s k ý c h d o m o v o v a rodín . Vzdelá
vanie je zamerané na všetko potrebné, 
čo by mal mladý človek vedieť, keď sa 
pripravuje na osamostatnenie. Ide naj
mä o podporu životných zručností, 
schopnosť komunikovať, vybaviť úrad
né záležitosti, o sebapoznanie a seba-
prezentáciu. Nápady aj prihlášky sú ví
tané na úsmev_pd@centrum.sk. 

B r a t i s l a v a 

— 12. 4. 2006 - sa začalo v z d e l á v a n i e 
P R Í D E pre s k u p i n u d o b r o v o ľ n í k o v . 

— V máji prebehne stretnutie bratislav
ských sudcov, ktorí rozhodujú o ná
hradnej starostlivosti dieťaťa. 

— Každý posledný štvrtok v mesiaci 
o 17.00 hod ste vítaní na s t retnut iach 
n á h r a d n ý c h rodín na Sevčenkovej ulici. 

T r n a v a 
— V júni bude v íkendový pobyt pre det i 

z D e D a ich rodičov. Cieľom je posilňo
vanie vzťahov medzi rodičmi a ich deť
mi a rozvíjanie rodičovských zručností. 

— V apríli sa začal výcvik d o b r o v o ľ n í k o v 
a vychovávateľov z DeD Trnava, 
prostredníctvom programu PRÍDE. 

— Spoločne s Úradom práce sociálnych 
vecí a rodiny vTrnave opakovane zrea
lizuje n á b o r p r o f e s i o n á l n y c h rod ičov . 

P r e š o v 
— Otvorené pravidelné s t r e t n u t i a p o d 

porne j s k u p i n y n á h r a d n ý c h r o d i č o v 
v priestoroch OZ Úsmev ako dar 
v Prešove. 

N i t r a 
— Pravidelné s t r e t n u t i a b i o l o g i c k ý c h 

r o d i č o v s i ch d e ť m i , ktoré sú umiest
nené v detských domovoch. 

— V máji sa plánuje predĺžený v í k e n d o 
vý p o b y t b i o l o g i c k ý c h r o d i č o v s d e ť 
m i , ktoré sú umiestnené v DeD. 

B a n s k á B y s t r i c a 
— Podieľa sa na vytvorení koncepcie pre 

r i e š e n i e d y s f u n k č n ý c h r o d í n (pre 
okres Brezno). 

— V tomto regióne prebiehajú dva výcvi
ky P R Í D E pre vychovávateľov v DeD. 

pripravila: P h D r . Z u z a n a S t a d l e r o v á , 
ktorá vám rada poskytne viac informácii 
a aj kontakty na jednotlivé pobočky 
OZ - Úsmev ako Dar, Sevčenkova 21, 
851 01 Bratislava, tel/fax: 
02/ 6381 5208-9, mobil: 0904/ 484 200, 
www.nahradnarodina.sk, www.usmev.sk 

Aktual i ty z Centra OZ Návrat 
v Žiline 

19. 4. sa uskutočnilo s t r e tnut i e o d b o r n í 
k o v z a p o j e n ý c h d o p o d p o r n ý c h p r o g r a 
m o v (Program pripútania v rodine - pre
bieha v 6 rodinách, Podporná skupina 
pre deti v náhradnej rodine, Dotyková te
rapia - pripravuje sa seminár) 

24. 4. sa uskutočnilo v spolupráci s A N R 
s t re tnut i e k o o r d i n á r o t o v K l u b o v n á 
h r a d n ý c h rod ín z Trenčianskeho a Žilin
ského kraja. 

27. 4. sa uskutočnil pracovný s e m i n á r 
pre o d b o r n í k o v z a o b e r a j ú c i c h s a p o r a 
d e n s t v o m pre r o d i n u a d i e ť a . Pracovné 
a supervízne stretnutia uvedenej skupiny 
býva každý mesiac. 

Aprílový klub v Žiline viedlajanka Nosko
vá. Téma: p revenc ia a zdrav ie d i e ť a ť a . Na 
klube v Martine Katka Gregorová hovorila 
o doborovľníkovi v rodine. 12. 5. na klub 
Žilina príde PhDr. Kleinová a 19. 5. na 
klub v Martine PhDr. Repiščáková s té
mou Ako prežiť pubertu našich detí. 

13. - 14. 5. prebehne skupinová p r í p r a v a 
ž i a d a t e ľ o v o n á h r a d n é r o d i č o v s t v o . 

26. - 28. 5. sa pripravuje s A N R v í k e n d o 
vý p o b y t pre n á h r a d n é r o d i n y z Tren
čianskeho a Žilinského kraja v Strečne. 

Knižku Z u z a n y Mojž i šove j D v e - tr i pra
s ia tka , ilustrovaný rozprávkový príbeh pri
jatia opusteného prasiatka do rodiny, si 
môžete zakúpiť v kníhkupectvách A r t f o -
r u m , č! iných väčších kníhkupectvách, ale
bo objednať u nás v redakcii. Cena 49 Sk. 

Ponuka akreditovaných kur
zov Asociácie supervízorov 
a sociálnych pracovníkov: 
1. Manažérske zručnosti 
2. Manažment dobrovoľníkov 
3. Príprava sociálneho poradcu 
4. Sociálno-psychologický výcvik 
5. Terénna sociálna práca 
6. Základy sociálnej práce 
Kurzy sú a k r e d i t o v a n é MS SR , certifikova
né. Cieľovou skupinou sú tí, ktorí pracujú 
v oblasti práce s rôznymi klientmi. Poža
dovaným vzdelaním je stredoškolské vzde
lanie s praxou. V prípade záujmu a vašich 
dalších otázok vám pošleme aj tematické 
okruhy a dálšie podmienky jednotlivých 
kurzov. 

M g r . E l e n a K o p c o v á , 
projektová manažérka ASSP, 
031-7878811,0907-154601, 
kopec@marketin.sk 

Detský hospic Plamienok 
Detský hospic Plamienok pozýva všetkých 
záujemcov na 4. b r a t i s l a v s k ý s e m i n á r 
detskej pal iat ívnej s taros t l ivos t i . Usku
toční sa v priestoroch spoločnosti 
Siemens v Bratislave na Stromovej ulici 9 
v dňoch 15. - 17. júna 2006. Prednášať 
budú odborníci zo Španielska a z Poľska 
a pracovníci DH Plamienok. Podrobnejšie 
informácie o programe sú dostupné na 
www.plamienok.sk. Odborná aj laická verej
nosť bude srdečne vítaná aj na verejnej 
prednáške prof. Rubena Bilda, PhD. A k o 
liečiť a s p r e v á d z a ť z o m i e r a j ú c e de t i , a k o 
ich r o d i n á m p o m á h a ť ? , ktorá sa uskutoč
ní 14. júna 2006 o 15.00 hod. v poslu
chárni J. Churu v DFNsP v Bratislave na 
Limbovej ulici číslo 1. 
D e t s k ý h o s p i c P l a m i e n o k , 
Vajanského 3, 900 31 Stupava, Tel./fax: 
02/62 414 323, 0908 686 897 

„Slovenskí policajti v roku 2005 pátrali 
po 434 d e ť o c h , k t o r é ušli z d e t s k ý c h 
d o m o v o v alebo reedukačných zariadení 
pre mladistvých," informovala Marta 
Bujňákováz policajného prezídia. 
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